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 هفته نامه کارنگ اواخر سال ۱۳۹۹، 
از دل یک جلســه بین رضا قربانی و 
رضــا جمیلــی در یــک کافــه متولــد و اولیــن 
شماره های آن از فروردین ۱۴۰۰ منتشر شد. 
در حــال حاضــر پــس از گذشــت نزدیک به
۳ ســال از انتشــار بی وقفــه ایــن نشــریه کــه 
امــروز بــه شــماره ۱۳۱ خــود رســیده اســت، 
تصمیــم گرفتیم کــه این هفته نامــه اقتصاد 
نــوآوری را یــک بازطراحــی کــرده و دوبــاره در 

اختیار عاقه مندان قرار دهیم.

 از آذرمــاه ۱۴۰۱، در کنــار هفته نامــه  
چاپــی، کارنــگ آنایــن نیــز فعالیت 
خود را آغــاز کرد تا پــازل این رســانه اقتصاد 

نوآوری کشور تکمیل شود. 

 ایــن رســانه در طــول 
دوســال فعالیــت خود 
بــه صــورت هفته نامه بیــش از 
۴میلیــون کلمــه محتــوا تولیــد 
کــرده و در طــول این مــدت این 
تاش را داشته که گامی مثبت 
اقتصــاد  توســعه  مســیر  در 

نوآوری کشور بردارد.

 کارنگ امروز مدیون تاش و زحمات 
افراد بســیار زیادی اســت که در این 
مدت با این رســانه همکاری و از آن حمایت 

کردند.

 از اواخر شــهریورماه که مسئولیت 
سردبیری هفته نامه کارنگ را عاوه 
بر بخش آنایــن برعهده گرفتــم، تصمیم بر 
این شــد که این هفته نامه را یــک بازطراحی 
مجــدد کنیــم. در اولیــن اقــدام تعــداد 
صفحه هــای کارنــگ از ۳۲ بــه ۱۶ صفحــه 

کاهش پیدا کــرد و از آنجایی کــه هزینه های 
چاپ به شکل سرسام آوری افزایش داشت، 
چاپ کارنگ از ابتدای سال به شکل کاغذی 
متوقف شــد امــا همچنــان بــه طــور مرتب و 
بــدون وقفه بــه صــورت دیجیتــال در اختیار 

عاقه مندان قرار گرفت.

 در ایــن مــدت بــه حــدی درگیــر 
رویدادهــا و وقایــع پشــت ســرهم 
بودیــم کــه کار بازطراحــی کارنــگ بــه تعویق 
افتــاد چراکــه ایــن رســانه تــاش داشــت 
گام به گام با تحــولات اقتصاد نوآوری کشــور 

پیش برود. 

 حالا که در آستانه پایان سال جاری 
قــرار داریــم، تصمیم بــر آن شــد که 
انتشار هفته نامه را به شــکل روتین متوقف 
کنیم و در این فرصت کار بازطراحی را کامل 
کــرده و کارنــگ را مجدد بــه صــورت کاغذی 

منتشر کنیم.

 کارنگ در این ۳ سال همواره تاش 
کــرده تــا در مســیر توســعه اقتصاد 
دیجیتال کشــور قدم بردارد و این موضوع از 
نوع نگاهی که اکوسیســتم نوآوری کشور به 
ایــن رســانه دارد تــا حــد زیــادی روشــن و 
مشــخص اســت. کارنگ به ماننــد نامی که 
برای آن انتخاب شــده برای این اکوسیســتم 

خوش نوا بوده است.

 در ایــن مــدت تــاش می کنیــم در 
بررســی  بــه  کارنــگ  وب ســایت 
مهم ترین موضوعات حــوزه اقتصاد نوآوری 
ایــران و جهــان بپردازیــم و بــه زودی نســخه 
جدیــد چاپــی کارنــگ را بــا یــک بازطراحــی 

جدید در اختیار عاقه مندان قرار دهیم. 

INTROسرآغاز

شماره ۱۳۱ و اما بعد...

دبیر شورای عالی فضای مجازی درباره اصلاح قانون جرائم رایانه ای 
مطرح کرد

اطلاعات کاربران باید توسط سکوها 
رمزنگاری شود

مای لیدی از زنان فعال در اکوسیستم استارتاپی حمایت می کند

حمایت از ۲۰ تیم کارآفرین استارتاپی در 
سه ماهه پاییز ۱۴۰۲

۲۷ دی مــاه، رئیــس مرکــز ملــی فضــای مجــازی از تنظیــم 
پیش نویس اصاح قانون جرائم رایانه ای در زمینه حفاظت 
از داده ها و سامانه های حیاتی و مهم خبر داد. به گفته سید 
محمدامیــن آقامیــری، مرکــز ملی فضــای مجــازی دغدغه 
بســیار زیادی در حوزه حفاظت از حریم خصوصی کاربران 
فضــای مجــازی داشــته و دارد؛ از ایــن رو از مدت هــا پیــش 
جلسات کارشناسی و تخصصی زیادی با حضور مسئولان، 
کارشناســان، متخصصــان، مدیران ســکوها و… بــه منظور 
تدویــن یــک دســتورالعمل جامــع در ایــن خصــوص برگزار 

کرده است. 

 دستورات جدید در پیش نویس اصلاح قانون 
جرائم رایانه ای

آقامیــری در ادامــه مطــرح کــرد: »در ایــن جلســات بــه این 
جمع بندی رسیدیم که باید قواعد جدیدی در حوزه امنیت 
سایبری داده های مردم در سکوها و سامانه ها جهت اباغ 
به دستگاه های مختلف و سکوها تدوین شود که امروز این 

دستورالعمل تدوین و اباغ شد.« 

 فرصــت دوماهــه ســکوها بــرای عمــل بــه 
دستورالعمل جدید

در پیش نویس اصاح قانون جرائم رایانه ای، یکی از مواردی 
که می توانــد پلتفرم ها را به میز محاکمه بکشــاند، مســئله 
»رمزنگاری کــردن اطاعات کاربــران« اســت. در این بخش 
پلتفرم هــا و ســامانه ها اعــم از فــروش دارو، غــذا، خــودرو یا 
پیام رســان ها و دیگــر ســکوها موظــف شــده اند، دریافــت 
اطاعات اختیاری و اجباری را مشخص کنند. تمام اطاعات 
داده شده توسط کاربران باید رمزنگاری شود و در نهایت نیز 
کاربر باید قادر باشد قســمتی از اطاعات خود یا همه آن را 
حذف کند.  همچنین ســکوها موظف شــده اند بــه صورت 
شــفاف اطاعات مورد نیازشــان را اعام کننــد. آقامیری در 
پایان ذکر کرده که از امروز تا دو ماه دیگر، تمام سکوها موظف 
هســتند به دســتورالعمل جدیــد عمل کننــد؛ در غیــر این 

صورت مجوز ادامه فعالیت آنها تمدید نخواهد شد. 

مای لیدی با هدف توانمندسازی زنان در عرصه های مختلف، 
از زنانــی کــه بنیان گــذار یــک کســب وکار بــوده یا فریلنســر 
هســتند، حمایت می کند. به گزارش واحد مسئولیت های 
اجتماعی و روابط عمومی برند مای لیدی، در سه  ماهه پاییز 
۱۴۰۲، مای لیدی و فضای کار اشتراکی فینووا، برای حمایت 
از ۲۰ تیم و فرد متشکل از زنان توانمند و کارآفرین استارتاپی 
همکاری کرده انــد. زنانی که به عنوان مهــره کلیدی در قالب 
بنیان گذار، هم بنیان گذار یا مدیر ارشــد در یک کســب وکار 
فعالیت داشتند یا فعالانی که به عنوان فریلنسر با کسب و کار 
مشخص و ثابت، نیاز به فضای کار داشتند از این حمایت 
برخوردار شــدند. براســاس این گزارش، توانمندسازی زنان 
یکی از مأموریت  های برند مای لیدی اســت که آن را در کنار 
ارتقای سامت جامعه و تولید محصولات متنوع بر اساس 
شناخت نیاز مصرف کننده دنبال می کند. در طرح همکاری 

مای لیدی و فینــووا برای حمایــت از زنان فعال اکوسیســتم 
استارتاپی، ۲۰ صندلی به صورت رایگان و به مدت سه ماه در 
اختیار این افراد قرار گرفت. پس از اعام این طرح در انتهای 
تابستان ســال جاری، متقاضیان بهره مندی از حمایت، با 
تکمیل یک فرم، تقاضای خود را ارسال و  تیمی متشکل از 
مای لیدی و فینووا پس از بررسی مشخصات ثبت شده، افراد 
و تیم های منتخب را اعام کردند. شرط انتخاب متقاضیان 
در این طــرح، فعالیــت حداقل یــک زن در گروه کســب وکار 
یــا فعالیت یــک زن به عنــوان فریلنســر و همچنیــن انگیزه  
متقاضیان برای بهره مندی از این فرصــت و توانمندی آنها 
برای تبدیل ایده اولیه به کسب وکار بود. زنان و گروه هایی که 
در پاییز ۱۴۰۲ توانســتند از این حمایت برخوردار شوند، در 
حوزه های تولید محتوا، طراحی تجربه کاربری )UX(، مزارز، 

برنامه نویسی، دیجیتال مارکتینگ و… فعالیت می کردند.
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رشد ۲۸۰ درصدی پنجره ملی 
خدمات دولت

وزیــر ارتباطــات اعــام کــرد کــه در پنجــره 
ملــی خدمــات دولــت هوشــمند بیــش از 
۳۵ میلیون کاربر احراز هویت شده اند که 
نشان دهنده رشد ۲۸۰ درصدی آن است. 

 رونمایی از راهکار کارت خوان 
شرکت تکسا

مراســم رونمایــی از راهــکار کارت خــوان 
اندرویــدی متصــل بــه ســامانه مؤدیــان 
شرکت معتمد هوشمند تکسا  برگزار شد.

»راوی« در فیدیبو فعال شد
گوینده هوشــمند »راوی« امکان 
نوینی در فیدیبو است که کاربران می توانند 
بــا اســتفاده از آن کتاب هــای متنــی را بــا 

صدای هوشمند گوش کنند.

رونمایی از ریال دیجیتال 
»آبانک«

بانک آینده در نمایشگاه تراکنش ایران از 
محصول »ریال دیجیتال« روی اپلیکیشن 

آبانک رونمایی کرد.

شــرکت داتین در اواخر دی ماه در حالی جشــن ۱۲سالگی 
خــود را برگــزار کــرد کــه در طــول ایــن ســال ها بــا رویکــرد 
توســعه گرایی و مقیاس پذیــری، ۴۲ محصــول و خدمــت 

متنوع را برای حل مسائل فناورانه در حوزه های 
بانکی و بیمه به بازار عرضه کرده است. فلسفه 
وجــودی داتیــن برپایه توســعه فراگیــری مالی 
استوار است و تحقق این فلســفه به نقطه ای 
رســیده که در حال حاضر، یک تراکنش از هر 
پنج تراکنش انجام شده در کشور، توسط داتین 

مدیریت می شود.
شــرکت داتیــن به عنــوان یــک شــرکت فنــاور، 
همیشــه دو حــوزه فعالیتــی را مد نظر داشــته 
است؛ تأمین بســترهای زیرساختی نهادهای 

بانکــی و مالی یکــی از این دو حوزه محســوب می شــود که 
داتین از آغاز تأســیس تا به امروز آن را دنبال کرده اســت. 
حوزه دیگر، ارائه محصولات مالی فناورانه به مصرف کننده 
اســت تــا در راســتای فراگیــری مالــی، مصرف کننده ســود 

بیشتری داشته باشد.
درآمد داتین با داشــتن ۴۲ محصول و خدمت فناورانه، تا 
پایان سال ۱۴۰۲ به بیش از دو هزار میلیارد تومان می رسد 

که این مقدار نســبت به ســال 
۱۴۰۰ رشــد چهاربرابــری دارد. 
ایــن شــرکت در پی آن اســت تا 
در ســال ۱۴۰۳ رشــد درآمــدی 
۸۰درصــدی را محقــق کنــد. 
همچنین شرکت داتین حرکتی 
را از Core بــه Coreless کــه 
مســیری چندســاله محسوب 

می شود، آغاز کرده است.
ســرمایه های انســانی داتیــن 
اکنــون ۱۷۰۰ نفــر اســت کــه ۸۲ 
درصد این تعداد در بخش فنی 
مشــغول به فعالیت هســتند. 
تیم ۱۷۰۰نفره داتین متشکل از 
۴۸ درصد خانم هــا و ۵۲ درصد 
آقایــان بــا میانگیــن ســنی ۳۲ 
ســال اســت. براســاس برنامــه 
مطرح شده داتین در سال ۱۴۰۵ 

به ۲۵۰۰ نفر خواهد رسید.
اخیــراً نیــز مهاجــرت بانــک 

کارآفرین بــه راهکار جامع بانکــی داتین به صــورت یکباره 
و با انجــام مهاجــرت هم زمان داده هــای حوزه هــای منابع، 
مصــارف و ارزی در روزهــای پنج شــنبه و جمعــه ۲۱ و ۲۲ 
دی ماه و در کمتر از یک  ســال انجام شــد. بــا تجهیز بانک 

کارآفرین به راهــکار جامع بانکــی داتین، اکنــون داتین در 
آســتانه ۱۲ســالگی اش افتخار تأمین بســتر ارائه خدمات 
و محصولات را بــرای هفت بانک و مؤسســه مالی کشــور 
و مشــتریان آنهــا دارد. همچنیــن، جمــع 
دســتگاه های خودپــردازی کــه به ســامانه های 
بانکــی داتین متصل هســتند، به بیــش از  ۱۴ 
هزار دســتگاه می رســد. روزانه ۶۵ هزار همکار 
بانکــی نیــز در ۶ هــزار شــعبه در کل کشــور از 
کربنکینگ داتیــن بــرای ارائه خدمــات بانکی 

استفاده خواهند کرد.

میــان  داتیــن  رتبــه  ارتقــای   
شرکت های برتر کشور

طی سال ۱۳۹۸ شش اتفاق مهم در تاریخ شرکت داتین رخ 
داد. نخستین اتفاق بهره برداری از راهکار جامع بیمه گری 
داتین در بیمه کوثر بود. همچنین در این سال بیمه باران، 
به عنوان چهارمین شرکت بیمه به جمع مشتریان داتین 
پیوســت. بهره بــرداری ســامانه مدیریــت منابــع انســانی 
)HRM( در بانــک ســرمایه و بیمــه پاســارگاد و اخذ گواهی 
پــردازش بیــش از ۲۰۰۰ تراکنــش در ثانیه توســط ســامانه 
بانکــداری متمرکــز داتیــن نیــز 
در ســال ۱۳۹۸ رخ داد. در ایــن 
سال نسل دو سوئیچ پرداخت 
الکترونیک در بانک پاســارگاد 
داتیــن  و  شــد  بهره بــرداری 
توانست رتبه ۳۰۹ شرکت های 

برتر کشور را کسب کند.

 پــردازش ۲۰ درصــد 
از تراکنش هــای شــبکه 

شتاب
طبق آمارها، تاکنون هفت بانک 
کشــور به راهــکار جامــع بانکی 
داتین اعتماد کرده اند و تمامی 
فرایندهــای مالــی و بانکی خود 
را از طریــق ایــن راهــکار انجــام 
می دهنــد. در حــال حاضــر 
راهــکار جامــع بانکــی داتیــن، 
۲۰ میلیارد تراکنــش را پردازش 
می کنــد کــه نســبت بــه ســال 
گذشــته، رشــد ۱۱درصدی داشته اســت. همچنین داتین 
۲۰ درصد از تراکنش های شبکه شتابی را پردازش می کند 
که می توان گفت از هر پنج تراکنشــی که مردم در سراســر 
کشور انجام می دهند، یکی توسط داتین مدیریت می شود. 

هم اکنون ۶۵ هزار همکار بانکی از داتین استفاده می کنند 
و راهــکار جامــع بانکــی داتیــن توانســته درخواســت های 
بیــش از ۱۰۰ میلیــون کارت بانکی فعال، ۱۴ میلیــون و ۸۰۰ 
کاربــر موبایل بانــک و همین طــور هشــت میلیــون کاربــر 
اینترنت بانک را پاسخگو باشد. همچنین ۱۴ هزار خودپرداز 
به سامانه های بانکی داتین متصل هســتند و این راهکار 

جامع در شش هزار شعبه استفاده می شود.

 نقش داتین در توسعه خدمات ویپاد
ویپاد با هدف توسعه خدمات رسانی بانک پاسارگاد از ۲۰ 
ماه پیش تاکنون در داتین طراحی و اجرا شده است. ویپاد 
ترابانــک پاســارگاد و داتیــن توســعه  دهنده و مجــری طرح 
بانک دیجیتال پاسارگاد است. ویپاد در تاش است برای 
همه افراد اعتبار بســازد و در فراینــدی عادلانه، قاعده مند 
و دســترس پذیر از هــر نقطــه و در هر لحظــه از شــبانه روز، 

حداکثر در دو دقیقه خدمت ارائه دهد. 
دایره ارائه خدمات ویپاد توانسته به ۱۲ هزار شهر و روستا 
کشیده شود و ۷ هزار میلیارد تومان تسهیات خرد بانک 
پاسارگاد توسط ویپاد اعطا شده است. ویپاد بعد از ۲۰ ماه 
فعالیت توانسته ۷ همت تسهیات خرد را در قالب ۵/۲ 
میلیون پرونده تسهیاتی در لحظه و در فرایندی شفاف در 
اختیار عموم جامعه قرار دهد. راهکارهای سازمانی داتین 
در بانک های پاســارگاد، گردشــگری، ســرمایه، سپه، شهر 
و بیمــه پاســارگاد اســتقرار دارد و بــرای مباحــث مربوط به 
حقوق و دستمزد، آموزش و ارتقا و…  از سامانه های داتین 
استفاده می کنند. به زودی بانک سینا نیز به این راهکارها 

تجهیز می شود.  

 برنامه های آتی داتین
تازه تریــن پروژه راهــکار جامع بانکــی داتین در ســال ۱۴۰۲ 
مربــوط بــه بانــک کارآفرین اســت. ایــن بانک اواخر ســال 
گذشــته بــه جمــع مشــتریان داتیــن پیوســت و تاکنــون 
فعالیت هایی همچون بومی سازی، مهاجرت داده و مانورها 
را انجام داده و بخش دیگری از فعالیت ها مانده که مراحل 
نهایــی را می گذرانــد. بنابرایــن تا پایان ســال جــاری بانک 
کارآفرین به ســامانه های بانکی داتین مجهز خواهد شد. 
از سوی دیگر کشــف تقلب و تخلف و مبارزه با پول شویی 
دو حوزه مهم، اما کمتر پرداخته شده است که داتین قصد 
دارد به بازار این دو حوزه ورود جدی داشته باشد. همچنین 
داتیــن می خواهد در حوزه محصولات تحلیلی هوشــمند 
سرمایه گذاری کند. این شرکت به  دنبال بهره گیری از هوش 
مصنوعی برای محدودسازی خدمات و کشف تراکنش های 
نابهنجار، کشف تراکنش های قمار، تشخیص حساب های 

اجاره ای و تفکیک حساب های تجاری و شخصی است.

از هر پنج تراکنش در کشور، یک تراکنش  
توسط داتین مدیریت می شود

داتین
۱۲ ساله شد

هم اکنون 65 هزار 
همکار بانکی از داتین 
استفاده می کنند و 
راهکار جامع بانکی 

داتین توانسته 
درخواست های 

بیش از 100 میلیون 
کارت بانکی فعال، 
14 میلیون و 800 

کاربر موبایل بانک و 
همین طور 8 میلیون 
کاربر اینترنت بانک را 

پاسخگو باشد

پونه ترابی
 

Poone.torabi
@gmail.com
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حامد بیدی، مدیرعامل کارزار مطرح کرد

کیفیت بد اینترنت مربوط به فیلترینگ است
نه زیرساخت ها

DISCUSSبحث

در گزارش دوم انجمن تجارت الکترونیک ذکر شده 
است که بخش بسیار زیادی از کیفیت بد اینترنت 
ایران خودخواسته و به دلیل فیلترینگ است. در 
این راســتا کارنگ با حامد بیدی مدیرعامل کارزار 
گفت وگو کرد. او نیز بر این موضوع تأکید کرد و بیان 
داشت شرکت زیرساخت مخابرات نه تنها گزارش 
شفافی از عملکرد خود ارائه نمی دهد بلکه وظیفه 
این شــرکت اســت که بــا تعرفــه ارزان تــر اینترنت 
بین المللــی را بــه اپراتورهــا عرضــه کنــد. در ادامه 

مشروح صحبت های حامد بیدی را می خوانید.
حامــد بیــدی مدیرعامــل کارزار دربــاره کیفیــت 
اینترنت گفت: »بخشــی از کیفیت بــد اینترنت 
بــه دلیــل سیاســت های فیلترینــگ اســت. ۳۴ 
درصــد گــران کــردن اینترنــت چــه نفعــی در 
نهایــت بــرای افــرادی کــه از اینترنــت بین المللــی 
می خواهند اســتفاده کننــد دارد؟ دو نکته وجود 
دارد. یکی اینکه اســاس کیفیت پاییــن اینترنت 
ایران ارتباطی به زیرســاخت های موجود و میزان 
ســرمایه گذاری هایی کــه در ایــن بخــش و یا حتی 
کمبــود بودجه هــا نــدارد و دلیل فنــی ای بــرای آن 
مطرح نیست. البته این موضوع به صورت مطلق 
نیســت. اما آنچه که امروز مســئله اول اســت در 
حوزه سیاست گذاری و اعمال قانون و مدیریت ها 
است.« او با اشــاره به گزارش دوم انجمن تجارت 
الکترونیــک گفــت: »دغدغــه اصلــی فیلترینگ 
است هنگامی که پردازنده های اینترنت در پیک 

تایمــی به اشــباع می رســند، دیگــر توانایی حجم 
فیلترینگ را ندارند و این مسئله اختال به وجود 
مــی آورد.« او در ادامه خاطرنشــان کــرد: »بخش 
عمده ای از اینترنت از دسترس شهروندان خارج 
اســت و طبــق تعاریــف بین المللــی، شــبکه های 
اجتماعی هنگامی که از دسترس خارج می شوند 
ایــن موضــوع متــرادف اســت بــا قطــع اینترنــت. 
بنابراین ما اصاً اینترنتی نداریم که بخواهیم روی 

کیفیت و تعرفه آن بحث کنیم.«

باید تعرفه بین المللی ارزان تری به 
اپراتورها ارائه شود

ایــن کنش گر مدنــی اقتصاد نــوآوری مطــرح کرد: 
»بحــث دیگــر این اســت که شــرکت زیرســاخت 
مخابرات به دلیل انفصالی که دارد و عدم شفافیت 
خود هزینه ترافیک وارد شده به کشور را مشخص 
نمی کنــد. ایــن را می دانیــم کــه میانگیــن تعرفــه 
اینترنــت در دنیا هــر ســال کاهش پیــدا می کند، 
بنابراین توقــع این اســت که تعرفه ای که شــرکت 
زیرســاخت مخابرات بــا اپراتورهــا کار می کند نیز 
با کاهش همراه باشــد تا اپراتــور بتواند از ســودی 
کــه از ایــن راه به دســت مــی آورد خدمات خــود را 
توسعه دهد.« او در ادامه خاطرنشان شد که فشار 
افزایش قیمت اینترنت بین المللی را باید اپراتورها 
از شــرکت زیرســاخت مخابرات مطالبــه کنند نه 
اینکه هزینه آن را از مردم بگیرند و وظیفه شرکت 

زیرساخت است که ترافیک ارزان تر وارد کند.
بیــدی بــا بیــان اینکــه افزایــش ۳۴ درصــدی نیــز 
یک افزایش پلکانی اســت، عنــوان کرد: » قیمت 
اینترنــت بــه ایــن میــزان محــدود نخواهد شــد و 
حل کننــده مشــکات اپراتورهــا نخواهــد بــود. 
مشــکل اصلــی در گران بــودن ترافیکی اســت که 
شرکت زیرساخت به اپراتورها می فروشد. به گفته 
او فیلترینگ باعث شده است کل ترافیک کشور 
کاهش پیــدا کند و این مســئله به ضــرر اپراتورها 
خواهــد بــود. مدیــر عامــل کارزار در آخــر گفــت: 
»در هــر صــورت تمــام دغدغــه سیاســت گذاران 
بر ترافیــک داخلی اســت و اگر هم بنا بر توســعه 
باشد، منظور توسعه شبکه ملی اطاعات است 
کما اینکه افزایــش تعرفــه کنونی نیز بــر ترافیک 
خارجی است و این موضوع شکاف تعرفه را بین 
ترافیک خارجی و داخلی بیشــتر می کند. بیدی 
در ادامه با اشــاره به سیاست های اعمال شده بر 
ترافیک خارجی این نکته را خاطر نشان کرد که در 
نهایت سیاســت ها به جایی پیش خواهند رفت 
که اینترنت داخلی بــر اینترنت بین الملل مزیت 
بخشــی شــود و کاربران ترجیح دهند از اینترنت 
ارزان داخلی استفاده کنند. او در نهایت اینترنت 
را یک حق شهروندی دانست و خاطر تأکید کرد 
که مردم ترجیــح می دهند هزینه بیشــتری برای 

اینترنت کنند اما اینترنت آزاد داشته باشند.

از دومین گزارش کیفیت اینترنت در ششــمین نشست 
صبحانه انجمن تجارت الکترونیک تهران رونمایی شد. 

در ابتدای این نشســت نیمــا قاضی زاده، ضمن اشــاره به 
اهمیت زیرســاخت اینترنت در زندگی مــردم گفت: »در 
ســال های اخیر مشــکات اینترنت جدی تر شــده  است. 
تجــارت الکترونیــک روزی روی همین زیرســاخت شــکل 
گرفت. این روزها احساس می کنیم این زیرساخت در حال 
کوچک تر و ضعیف تر شدن است. در نتیجه وظیفه خود 

دانستیم که به این موضوع وارد شویم.«
او در ادامــه افــزود: »اولیــن گــزارش کیفیــت 
اینترنــت مــورد اســتقبال رســانه ها، مــردم و 
نهادهــای مرتبــط بــا ایــن حــوزه قــرار گرفــت. 
این گزارش بــه اثراتی هــم منجر شــد، اما فکر 

می کنیم این فرایند باید ادامه دار باشد.«
مازیــار نوربخــش، رئیــس کمیســیون تحول، 
نــوآوری و بهــره وری اتــاق بازرگانــی تهــران در 
ادامه صحبت هــای قاضــی زاده توضیــح داد: 
»موضوع اینترنــت از دو جنبه اهمیــت دارد؛ 
یکی تأثیر آن بر زندگی مردم و دیگری تأثیر آن 
بر کسب وکارها است. برای ما در اتاق بازرگانی 

مورد دوم اهمیت دارد. نگاه ما این است که همیشه باید 
تسهیل گری و مطالبه گری کنیم. این اقدام انجمن تجارت 
الکترونیک خیلی باارزش اســت. شــاید این گزارش مورد 
پسند همه نباشد، اما تا ما پایش نکنیم نمی توانیم کیفیت 
را بهبود ببخشــیم؛ بنابراین وقتی موضوع این گزارش در 
کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری مطرح شد، خیلی از 
آن اســتقبال کردیم و تصمیم گرفتیم این جلسه را برگزار 

کنیم.«

 این کار باید ادامه دار باشد
رضــا قربانــی، نایب رئیــس کمیســیون تحــول، نــوآوری و 
بهره وری اتاق بازرگانی تهــران نیز در ادامــه ضمن معرفی 
این کمیســیون گفت: »به نظر من ســؤالی که این گزارش 
باید جواب دهد، حداقل در یک ســال گذشــته به تواتر از 

ســوی حاکمیت و نمایندگان آن مطرح شــده اســت. آنها 
می پرســند وقتی شــما می گویید اینترنت مشــکل دارد و 
کیفیت آن پایین آمده، دقیقاً به چه معناست؟ کسانی که 
در حاکمیت مسئولیت دارند، کاهش کیفیت اینترنت را 
قبول ندارند. اما مردم عادی و کاربران کسب وکاری کاهش 
کیفیت را حــس می کنند. اهمیــت ایــن کار در ادامه پیدا 
کردن آن اســت. بعــد از گــزارش دوم بایــد بــه گزارش های 
بعدی بپردازیم و نهایتاً به شــاخص های اثربخش دست 

پیدا کنیم.«
در ادامه این نشست پویا پیرحسین لو، رئیس 
کمیتــه اینترنت انجمــن تجــارت الکترونیک 
و حمیدرضــا احمــدی، نایب رئیــس ایــن 
کمیســیون بــه ارائــه دومیــن گــزارش کیفیت 

اینترنت پرداختند.
پیرحسین لو در ابتدا اشــاره کرد که حدود ۳۰ 
کارشناس خبره در حوزه اینترنت و زیرساخت 
در نگارش ایــن گزارش ســهیم بودنــد و تاش 
کردند مفهــوم اینترنــت بی کیفیــت را به یک 
گزاره دقیق داده محور تبدیل کنند و به چرایی 

بی کیفیت بودن آن بپردازند. 
او در ادامه گفت: »گزارش مذکور نشان می دهد اینترنت 
در ایــران پراختــال، محــدود و کنــد اســت. در واقــع مــا 
یک مثلــث تعریــف کردیم کــه ابعــاد آن شــامل اختال، 
محدودیــت و ســرعت می شــود و وقتــی در مــورد کیفیت 
اینترنت صحبت می کنیم به این سه شاخص می پردازیم. 

هر کدام از این شاخص ها هم زیرمجموعه هایی دارند.«
 پویا پیرحسین لو  ادامه داد: »در گزارشی که این بار تهیه 
کردیم ســعی داشــتیم بر اســاس قانون با دقت مشخص 
کنیم که وقتــی از کیفیت اینترنت صحبــت می کنیم چه 
شــاخص هایی مد نظر داریم، هر کدام از این شــاخص ها 
چه زیرمجموعه هایی دارند و هر کدام از نهادهای دولت، 
مجلــس، قــوه قضائیــه، شــورای عالــی فضــای مجــازی و 
شورای عالی امنیت ملی باید به کدام یک از این بخش ها 
پاســخگو باشــند تا رســانه ها و مجلس شــورای اســامی 

دومین گزارش کیفیت اینترنت
انجمن تجارت الکترونیک منتشر شد

اینترنت ایران
پر اختلال، محدود و کنُد
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بتوانند مطالبه گری دقیق تری راجع به این موضوع داشته 
باشند.«

 رئيس جمهــور مســئول کیفیــت اینترنت 
است

پیرحســین لو با اشــاره به گرافی از گزارش منتشــر شــده، 
توضیح داد: »این گراف خیلی پیچیده است و احتمالاً در 
نگاه اول گمراه کننده باشد. اما یک موضوع شفاف است؛ 
رئیس جمهور به عنوان رئیس عالی شــورای عالی امنیت 
ملی، شخصی که رئیس شورای امنیت کشور را مشخص 
می کند، رئیس شورای عالی فضای مجازی، منسوب کننده 
دبیر شــورای عالــی فضای مجــازی و منســوب کننده وزیر 
ارتباطــات بیش از هر کســی اختیار کافی را بــرای کنترل و 

بهبود کیفیت دارد.«
او اضافــه کــرد: »نامه هــا، ســخنرانی ها و دســتوراتی کــه 
رئیس جمهــور در این مدت داشــتند، نشــان می دهد که 
خودشان هم به داشتن این اختیارات برای بهبود کیفیت 
اینترنت باور دارند. اما متأســفانه در عمل نتوانســته ایم 

شاهد این موضوع باشیم.«

 رتبه ایــران در همــه شــاخص های کیفیت 
اینترنت بد است

رئیس کمیته اینترنت انجمن تجــارت الکترونیک افزود: 
»در جمع بندی گزارش، رتبه بندی را بر اساس سه شاخص 
اختــال، محدودیــت و ســرعت انجــام دادیم. رتبــه ایران 
در اختال ۴۷ از ۵۰ کشــوری اســت کــه ما در ایــن گزارش 
مورد بررســی قرار دادیم. رتبــه ایران در حــوزه محدودیت 
و سانســور ۴۹ از ۵۰ اســت. در موضوع ســرعت هــم رتبه 
۵۰ از ۵۰ را دارد. متأســفانه ایران در مجموع رتبه اول را در 
اینترنت بی کیفیت دارد. چین در جایــگاه دوم و اندونزی 

در جایگاه سوم قرار دارند.«

پیرحســین لو در ادامــه گفــت: »از مســئولینی کــه بایــد 
در رابطــه بــا ایــن شــاخص ها پاســخگو باشــند، خواهش 
می کنیم اگر مخالفت یا نقدی در مورد این گزارش دارند، 
همان طور که این گزارش تاش کرده بر اساس منابع معتبر 
بین المللی و داده محور ســخن بگوید، انتظار می رود آنها 

هم داده محور پاسخ دهند. «
 رئیس کمیته اینترنت انجمن تجارت الکترونیک در مورد 
انتخاب ۵۰ کشــوری کــه در این گزارش بررســی شــده اند، 
توضیــح داد: »مــا در گــزارش اول ۱۰۰ کشــور اول به لحاظ
GDP  را بررســی کردیم. در این گزارش هم قصد داشــتیم 
۱۰۰ کشــور اول GDP را بررســی کنیــم. نکتــه ایــن اســت 
که مــا داده هــای خوبــی را در مــورد ســرعت و سانســور در 
ایــن ۱۰۰ کشــور داریــم، امــا در رابطه بــا شــاخص اختال 
داده ها محدود هستند. برای اینکه مقایسه عادلانه تری 
داشته باشیم، از بین ۱۰۰ کشور GDP، تعداد ۵۰ کشور را 
انتخاب کردیم که حداقــل در ۷۰ درصد نمونه های آماری 
هم پوشانی داشته باشند.« وی اضافه کرد: »اگر بخواهیم 
ایران را با ۱۰۰ کشور مقایسه کنیم، تغییری در جایگاه ایران 
اتفــاق نمی افتد. به عنوان  مثال، اگر در شــاخص ســرعت 
رتبه ۵۰ از ۵۰ را داریم، از صد رتبه ۹۷ هستیم. یعنی عماً 
تغییری ایجاد نمی شــود؛ اما این کار دقت گزارش را بالاتر 

می برد.«

 ایــران در بدتریــن وضعیــت از لحــاظ 
دسترسی آزادانه به اینترنت

در ادامــه حمیدرضــا احمــدی تصریح کــرد که هــدف این 
گزارش، مشخص کردن مشکات و ارائه راه حل برای آنها 
است. او با اشــاره به رتبه ایران در شاخص محدودیت که 
۴۹ از ۵۰ است، بیان کرد: »درست است که چین از لحاظ 
محدودیت رتبــه بالاتــری دارد، اما در حــوزه فنــاوری از ما 

جلوتر است.«

یک حقوقدان در خصوص افزایش تعرفه اینترنت عنوان کرد 

اگر شورای رقابت ورود کند با دولت طرف است 

DISCUSSبحث

قیمت گذاری در خصوص تعرفه های اینترنت 
توسط شرکت زیرساخت ارتباطات و به عبارتی 
دولت انجام می شــود. این موضوع این ســؤال 
را بــه میــان مــی آورد کــه آیــا ایــن روش نوعــی 
انحصارگرایــی نیســت؟ هرچنــد کــه بخــش 
خصوصی نیز در حاشــیه این تصمیم گیری ها 
حضــور دارنــد امــا عمــاً نمی تواننــد تصمیــم 

نهایی را بگیرند.
در گفت وگو با محمدجعفر نعناکار، حقوقدان 
در خصوص اینکه اساساً چه کسی می تواند به 
تعرفه گذاری های دولت ورود کند، پرداخته ایم. 
آیــا ایــن ورود بــا شــورای رقابــت خواهــد بــود؟ 
آیا اگــر شــورای رقابــت بخواهــد در ایــن زمینه 
ورود کنــد باید با دولــت طرف باشــد؟ در ادامه 
مشروح صحبت های محمدجعفر نعناکار در 

این خصوص را می خوانید.

امــکان  خصوصــی  بخــش 
قیمت گذاری رقابتی ندارد

نعناکار در ابتدا درباره چگونگی تعرفه گذاری ها 
توضیــح داد: »در کشــور مــا قیمت گــذاری و 
دسترســی بــه خدمــات زیرســاختی بــه عهده 
وزارت ارتباطــات اســت، یعنی ایــن خدمات از 
طریق شرکت ارتباطات زیرساخت به اپراتورها 
ارائه می شود. از سویی دیگر کمیسیونی وجود 
دارد بــه نام کمیســیون تنظیــم مقــررات که در 
آنجا تعرفه گذاری انجام می  گیرد. البته بخش 
خصوصی در آنجا حضور دارد و نظرات خود را 
ارائه می دهد اما عموماً تعرفه گذاری ها توسط 
دولــت انجــام می شــود؛ زیــرا دولــت می توانــد 
تصمیمــات را به نحــوی وتو یا مهندســی کند. 
بخــش خصوصــی نیــز در اینجا خیلــی امکان 
قیمت گذاری رقابتــی را ندارد و بایــد در زمینی 

بازی کند که دولت برای او ترسیم می کند.« 
نعنــاکار در ادامــه دربــاره رابطــه ای که شــورای 
رقابت و دولت در این زمینه می توانند داشــته 
باشند توضیح داد: »اصولاً در اینجا سؤالی که 
مطرح می شود این اســت که آیا شورای رقابت 
می توانــد در ایــن زمینــه ورود کنــد یــا نــه؟ این 
خود یک بحث حقوقی اســت که باید روی آن 
دقت و تأمل شــود. اما اگر شــورای رقابت خود 
را صاحــب ورود بدانــد، طرف او دولــت خواهد 
بود. از طرفی هم کمیسیون تنظیم مقررات که 
تعرفه گــذاری می کنــد، در آخر تمــام مصوبات 
خــود درج می کند کــه مرجع تمــام تصمیمات 
خود کمیسیون است و صاحیت نهاد دیگری 
را نمی پذیــرد؛ بنابراین این یــک بحث قضایی 
اســت که ایــن موضــوع را بایــد از کــدام مرجع 

پیگیری کرد.« 
او در ادامــه بیــان کــرد کــه بعید اســت شــورای 
رقابــت بتواند به ایــن موضــوع ورود کنــد، زیرا 
تعرفه گذاری را دولت انجــام می دهد و اگر قرار 
باشــد این مصوبه ابطال شــود، باید این کار در 

دیوان عدالت اداری صورت گیرد.

چالش هــای اجتماعــی گرانــی 
اینترنت

نعناکار در آخر به چالش های اجتماعی گرانی 
اینترنت ثابت و همراه نیز اشــاره کــرد و گفت: 
»به دلیل اینکه اینترنت با زندگی شــهروندان 
عجین شده است، موضوعی روزمره به حساب 
می آید. به عبارتی ممکن اســت در ابتدای کار 
با حجم عظیمی از نارضایتی ها مواجه شــوید 
اما چون مردم در کســب وکار، پژوهش، تفریح 
و ... به اینترنت وابســته هســتند، چاره ای جز 
پذیرش ندارند. اما اتفاقی که خواهد افتاد این 
اســت که احتمالاً یک موج نارضایتی در مردم 
ایجاد شود و خود این موضوع باعث می شود، 
زمانی که حاکمیت به مشارکت مردم نیازمند 

است، دچار مشکل شود.« 
در ســال های اخیر بــا توجه بــه بحــث مالیاتی 
که مطــرح شــد و بحث هــای دیگــر ماننــد نان، 
ســوخت، حمل ونقــل و ... مــردم چــاره ای جــز 
پذیرش اجباری نداشــتند، زیرا نیازمند به این 
خدمــات هســتند. اما ایــن فشــارها در نهایت 

باعث ایجاد مشکات بزرگ تری خواهد شد.
نعنــاکار همچنیــن خاطرنشــان کــرد:  »اگــر 
اینترنت با کیفیت و بدون اختال بود، افزایش 
قیمت غیرمنطقی نبود. اما با توجه به کیفیت 
پاییــن اینترنــت، این افزایــش قیمــت نابه حق 

است.«است.«
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رئیس انجمن داروسازان تهران در نشست اتاق بازرگانی تهران 
مطرح کرد

هفتمین نشســت کمیســیون تحــول، نــوآوری و بهــره وری 
اتــاق تهــران بــا محوریــت پلتفرم های ســامت و بــا حضور 
برخــی از پلتفرم هــا و فعالان بخــش خصوصی داروســازان 
و نمایندگانــی از بخش حاکمیــت برگزار شــد. موضوع این 
نشســت بحث و بررســی پیرامــون پلتفرم هــای حــوزه دارو 
و نســخ الکترونیکی و ارائــه اخبــار رویدادهای جــاری حوزه 
تحول، نوآوری و بهره وری بود. در این نشست پلتفرم ها روی 
عرضه دارو با استانداردهایی که انجمن داروسازان و وزارت 
بهداشــت باید آن را ارائه دهند، تأکید داشــتند اما از سوی 
دیگر، انجمن داروسازان، عرضه دارو را امری بسیار حساس 
و ظریف عنوان کردند که با غذا و کالا متفاوت است و باید به 

صورت دیگری با آن برخورد شود. 

 ضــرورت ارائــه راه حل از ســوی داروســازان و 
پلتفرم ها

در ابتدای این نشست، محمد عبده زاده، رئیس کمیسیون 
اقتصاد ســامت اتاق بازرگانی مطرح کرد که تکلیف وزارت 
بهداشــت و ســازمان غذا و دارو در تدوین ضابطه ها بسیار 
روشن است اما از سویی دیگر وضعیتی نابسامان در زمینه 
توزیــع دارو توســط پلتفرم هــا وجــود دارد و داروخانه ها نیز 
از وضعیــت مشــخصی تبعیت نمی  کننــد و از ســوی دیگر 
بیمارانی هســتند که حق دارند داروی خود را در منزل خود 
تحول بگیرند.« او با اشاره به پیچیدگی موجود در این فضا 
تأکید کــرد که ایــن حــوزه نیازمنــد هم فکــری و ارائــه راه حل 

همه جانبه از سوی داروسازان و پلتفرم ها است.

 نوآوری مقاومت ایجاد می کند
مازیار نوربخش بعد از توضیحات عبده زاده بیان کرد: »خود 
موضوع تعهد نوآوری یک نــوع مقاومت ایجاد می کند و ما 
این موضوع را مثاً در حوزه تاکسی های اینترنتی هم دیدیم. 
حوزه ســامت هم البتــه حساســیت های خــود را دارد و در 

همه جای دنیا راهنماهایی برای عرضه دارو وجود دارد.«
او در ادامه تأکید کرد که قصد عرضه کنندگان دارو این است 
که دارو را به بهترین روش و با اســتانداردهای لازم به دست 

مصرف کنندگان برسانند.

 داروخانه هــا از توزیــع آنلاین دارو اســتقبال 
می کنند

مجید خداپرست، مؤســس داروخانه جمالزاده و وبسایت 
داروکده، در ادامه این نشســت عنوان کرد: »اگر در آخرین 
مرحله دارورسانی که طبق پرونده بیمار و با نظارت داروخانه 
و پزشک انجام می گیرد، قرار باشد با پلتفرم ها همکاری کرد، 
این همکاری باید در بخش خدمت رســانی و فقط در قالب 
دلیوری باشــد.« او همچنین افزود کــه داروخانه ها از بحث 
توزیع آناین دارو استقبال می کنند و این تصور غلطی است 

که آنها مخالف این موضوع هستند.

 مدیرعامل دکتر ساینا: ما دید حاکمیتی را در 
خصوص دارو در نظر گرفتیم

مهدی خدادادی نخستین کسی بود که از جانب پلتفرم ها، 
مســائل این گروه را مطرح کرد. او در صحبت هایش گفت: 
»دیدگاه پلتفرم ها این است که موضوع سامت و دارو یک 
موضوع حاکمیتی اســت. ما به عنوان بخش خصوصی از 
ســال های ۹۶ و ۹۷ به دنبــال این موضــوع بودیــم و از وزارت 
بهداشت و دیگر سازمان های مربوطه درخواست داشتیم 
که تا در یک اقدام با همکاری بخــش دولتی، فکری به حال 
این حوزه کنیــم.« او افــزود: »اما متأســفانه در این مســیر، 
رگولاتوری بخش خصوصی پلتفرم ها را جا گذاشت. نکته ای 
که وجــود دارد این اســت که نبایــد چون دیتاهــا و اطاعات 
حوزه سامت، جزو دیتاهای حاکمیتی است، اهرمی باشد 
تا عده ای فعــال در حوزه پلتفرم های ســامت بترســند و به 
عقب برونــد؛ زیرا در هر صورت ســازمان هایی ماننــد وزارت 

نسخه های الکترونیکی 
جان مردم را به خطر انداخته است

توصیه های سازمان بهداشت جهانی

لزوم نظارت بر هوش مصنوعی در حوزه سلامت

REPORTگزارش

بــر اســاس اعــام ســازمان بهداشــت جهانــی، 
ایــن نهــاد بین المللــی قــرار اســت بــه زودی 
دســتورالعمل های جدیــدی در مــورد اخــاق و 
حاکمیــت مدل هــای پزشــکی بــزرگ هــوش 
مصنوعــی)LMM( منتشــر کنــد. ایــن مدل هــا 
نوعی از فناوری هوش مصنوعی مولد محســوب 
می شــوند کــه به ســرعت درحال رشــد در حــوزه 
مراقبت های بهداشتی هستند. این دستورالعمل 
شــامل ۴۰ توصیــه بــرای دولت هــا، شــرکت های 
فنــاوری و ارائه دهندگان مراقبت های بهداشــتی 
برای اطمینان اســت.  این توصیه هــا به نهادهای 
مذکور در اســتفاده بهینه تر از مدل های پزشکی 
هوش مصنوعی کمک می کنند. مدل های پزشکی 
یک یا چند نوع ورودی مانند متن، فیلم و تصویر 
می پذیرنــد و خروجی هــای خیلــی متنوع تــری را 
تولید می کنند. این مدل ها در تقلید از ارتباطات 
انســانی و توانایی انجام وظایفی کــه به صراحت 
برای انجام آنها برنامه ریزی نشده، منحصربه فرد 
هســتند.  دکتــر جرمــی فــارار، دانشــمند ارشــد 
ســازمان جهانی بهداشــت، در مورد این مدل ها 
گفــت: »فناوری هــای هــوش مصنوعــی مولــد، 
پتانسیل بهبود مراقبت های بهداشتی را دارند، 
اما کســانی که این فناوری ها را توســعه، تنظیم و 
اســتفاده می کنند باید خطرات مرتبط بــا آنها را 
شناســایی کرده و در نظر بگیرند. مــا به اطاعات 
و سیاســت های شــفاف برای مدیریت، طراحی، 
توســعه و اســتفاده از ایــن مدل هــا نیــاز داریم تا 
بتوانیم به نتایج بهتر دست یابیم و بر نابرابری های 

بهداشتی غلبه کنیم.«

کاربردهــای مدل هــای بــزرگ 
پزشکی هوش مصنوعی

 دستورالعمل جدید ســازمان بهداشت جهانی 
۵ کاربــردی را کــه مدل هــای بــزرگ پزشــکی برای 

سامتی دارند، این گونه تشریح می کند: 
۱- تشخیص و مراقبت های بالینی، مانند پاسخ به 

سؤالات کتبی بیماران
۲- راهنمای بیماران مانند بررســی عائم، درمان 

و کارهای اداری
۳- خاصــه کــردن ویزیــت بیمــاران در پرونــده 

الکترونیکی سامت
۴- آموزش هــای پزشــکی و پرســتاری، از جملــه 
مجهز کردن کارآموزان با شبیه سازی های مراقبت 

از بیماران 
۵- تحقیقــات علمــی و توســعه دارو، از جملــه 

شناسایی ترکیبات جدید

هــوش  مدل هــای  خطــرات 
مصنوعی در حوزه سلامت

در حــال حاضــر بــا اینکــه اســتفاده از مدل هــای 
بزرگ پزشکی هوش مصنوعی در حال گسترش 
اســت، خطرات و مشــکات مســتندی از کارکرد 
آنها گزارش شــده اســت. اظهارات نادرســت این 
مدل ها می توانــد بــه تصمیم گیرنــدگان نهایی و 
در نتیجه بیماران آســیب برســاند. از طرف دیگر 
ممکن اســت داده هــای که بــه ایــن مدل هــا ارائه 
می شود، ســوگیرانه باشــد و به آموزش غلط آنها 
منجر شود. برای مثال داده ها ممکن است از نظر 
نژاد، قومیت، جنسیت یا هویت مغرضانه باشند.
 ایــن دســتورالعمل ســازمان بهداشــت جهانی 
خطرات دیگر ایــن مدل ها را نیز شــرح می دهد. 
مدل های بزرگ پزشکی هوش مصنوعی باعث 
می شــوند تشــخیص و تصمیمــات پزشــکان 
اتوماسیون محور شوند. در این صورت خطاهای 
اتوماسیون نادیده گرفته می شوند. این مدل ها 
مانند ســایر اشــکال هــوش مصنوعــی، در برابر 
خطــرات امنیــت ســایبری نیــز آســیب پذیر 
هستند و می توانند اطاعات بیماران را به خطر 
بیندازند.  در نتیجه برای ایجاد مدل های بزرگ 
پزشــکی هوش مصنوعی ایمن و مؤثر، ســازمان 
بهداشت جهانی بر نیاز به مشارکت ذی نفعان 
مختلف ماننــد دولت ها، شــرکت های فنــاوری، 
ارائه دهندگان مراقبت های بهداشتی، بیماران و 
جامعه مدنی در تمام مراحل توســعه و استقرار 
چنیــن فناوری هایــی، از جمله نظــارت و تنظیم 

مقررات آنها تأکید می کند.
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بهداشــت و ... وجود دارند که بخواهند از دیتاهای موجود 
حفاظت کنند.«

 داروسازان با فناوری مشکلی ندارند
آرش محبوبی، رئیس انجمن داروســازان تهــران در ابتدای 
صحبت هایش گفت: »شــاید مردم دوست داشته باشند 
دارو را در منزل خود تحویل بگیرند اما از آن بیشتر دوست 
دارند که داروی شــان موجــود باشــد و اینکــه دارو را ناقص و 

بدون ایمنی تحویل نگیرند.«
او همچنیــن در خصــوص رگولاتــوری عنــوان 
کــرد: »در برخی از کشــورها دربــاره این موضوع 
ممنوعیت کامل وجود دارد و در برخی کشورها 
رساندن دارو توسط برخی شرکت ها امکان پذیر 
است. پس اولین گام این است که بررسی کنیم 
کشور ما در کجای این رتبه بندی ایستاده است. 
آیا ما کشوری هستیم که بستری مانند آمازون 
در آن فعالیــت می کنــد؟« محبوبــی تأکید کرد: 
»اگر ما بتوانیــم پروســه عرضــه دارو در منزل را 

با حفظ شرایط مناسب انجام دهیم، هیچ مخالفتی وجود 
نــدارد.« او همچنین به وضعیت حکمرانی نیز اشــاره کرد و 
گفت: »وضعیت حکمرانی ما در حوزه دارو وضعیت آزادی 
نیســت، نرخ گذاری دارو نمی تواند از باقی قســمت ها جدا 
شــود. اگر قرار اســت پلتفرم ها به این حوزه وارد شوند، باید 
همان رگولاتوری که درباره داروساز و پزشک تصمیم می گیرد 

برای این دوستان هم تصمیم بگیرد.«
محبوبی ضمن بیان اینکه دولت باید مشخص کند که آن 
اتفاقی که در نسخ الکترونیکی افتاد در این ماجرا نمی افتد، 
مطرح کرد: »ما اکنون در نسخ الکترونیکی، اصاً وضعیت 
خوبی نداریــم و ایمنی مــردم در این مورد تأمین نمی شــود. 

واقعیت این است که وارد شدن 
شــرکت های آی  تــی بــه موضوع 
نسخه های الکترونیکی سامت 
مردم را به خطر انداخته است.«

در میان صحبت اخیر محبوبی 
انداختــن  خطــر  بــه  دربــاره 
ســامت مــردم در خصــوص 
نســخ الکترونیکــی مخالفتــی 
از ســوی پلتفرم ها شــد که البته 
محبوبی اذعان کرد در این مورد 
مستنداتی وجود دارد که امکان 

ارائه دارند.
کــرد:  مطــرح  ادامــه  در  او 
»نمونــه قراردادهایــی که بســته 
می شــوند موجود اســت؛ اینکه 
چــه نســخه های القایی نوشــته 
می شــود که مردم از چه برندی و 

از چه پزشکی و چگونه باید استفاده کنند. این را دیگر باید 
مردم مورد قضاوت قراردهند که به نفع آنها بوده یا نه.«

 ترسیدیم وارد حوزه توزیع دارو شویم
سپیده میرکریمی، مدیرعامل پزشکه گفت: »ما تقاضای این 
را داریم که از ما حمایت شود نه اینکه در کارمان سنگ اندازی 
شود. مطابق صحبت های آقای خدادادی ما نیز از سال ۹۶ با 
قانون گذاران جلسه می گذاریم و درخواست های مان را اعام 
می کنیم اما آن طور که شاید و باید، چه در دوران کرونا و چه در 
دوران پساکرونا فرهنگ سازی درستی انجام نشده است؛ چه 
در زمینه نسخ الکترونیکی و چه در زمینه توزیع دارو چندین 
بار قصد ورود داشتیم اما آن قدر پرونده سازی ها زیاد بود که 

برای ورود به این حوزه  ترسیدیم.«

 نبایــد مشــکل نســخ خطــی را بــه گــردن 
شرکت های فناوری اطلاعات بیندازیم

نیما فاضلی، مدیرعامل پلتفرم دکتردکتر با اشاره به اینکه 
به دلیل فضای خاکســتری که وجود دارد هنــوز به این فضا 

وارد نشــده  اند، عنوان کرد: »اگر از پلتفرم ها بخواهیم همه 
مشکات را حل کنند تقاضای درستی نکردیم.«

او در بخــش دیگــری از صحبت های خــود عنوان کــرد: »در 
نســخ الکترونیکی مشــکاتی جزئی وجود دارد که حضور 
شرکت های آی تی بیس، این مشکات را مشخص تر کرده 
است. این موضوع که مشکات از سوی شرکت های آی تی 
دیده  شوند، نمی تواند دلیلی منصفانه ای برای عقب راندن 

پلتفرم ها باشد.«

 سیســتم وزارت بهداشت سنتی 
است 

حســین وطن پور، رئیــس انجمن شــرکت های 
دانش بنیان سامت نیز در گفته هایش عنوان 
او از طرفی برخی چالش های عرضــه دارو را نیز 
مطرح کرد. بــه اعتقاد او یکــی از این چالش ها، 
تشابه های دارویی است که حتی ممکن است 
در داروخانه هــای فیزیکــی نیــز اتفــاق بیفتــد. 
مســئله دیگر داروهای یخچالی هستند که در 

صورت نبود مصرف کننده تکلیفشان نامشخص می ماند.

 در حوزه تنظیم گری سلامت عقب هستیم
رضــا قربانــی، مؤســس کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار و 
نایب رئیس کمیســیون تحول اتــاق بازرگانی تهــران در این 
نشســت مطرح کرد: »حوزه ســامت اگر بخواهد به موارد 
اجرایــی برســد، نیازمند یــک کارگروهی اســت کــه زیر نظر 
کمیســیون تحول نــوآوری و اقتصاد ســامت باشــد تــا این 
مبحث را دنبال کند؛ زیرا در این حوزه چه در سمت پلتفرم ها 
و چه در سمت بخش سنتی تر نیازمند کارهای کارشناسی 

هستیم.« 
او در ادامه افــزود: »ما در بحث 
روایت ســازی پلتفرم ها کوتاهی 
کرده ایم و اکنون مردم پلتفرم ها 
را مانند یــک وب ســایت خرید 
کالا می بیننــد و ایــن خیلــی 
خطرناک اســت که پلتفرم را به 
گونــه ای ببینیــم که فقــط در آن 
مبادله انجام می شود و اقتصاد 
پلتفرمــی ای کــه در حــال ایجاد 

تغییر است را نادیده بگیریم.«

 پلتفرم هــا بــه وزارت 
بهداشت فرصت دهند

مینــا آژوغ، سرپرســت اداره 
امور داروخانه ها و شــرکت های 
ســازمان غــذا و دارو در ایــن 
نشست عنوان کرد: »ما هیچ گاه 
ندیده ایم که پلتفرمی درخواســت مکتوبی در سازمان غذا 
و دارو ثبت کرده باشــد مبنی بر اینکه من بــه عنوان پلتفرم 
تمایل دارم چارچوب ها را رعایت کنم؛ البته نوک پیکان هم 
همیشــه به ســمت ســازمان غذا و دارو بوده اســت کــه چرا 

سازمان این کار را انجام نمی دهد.«
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش بیان کرد: »ســازمان 
غذا و دارو هیچ گاه مخالف تدویــن چارچوب برای پلتفرم ها 
نبوده اســت اما هم اکنون حداقل پنج قانون وجــود دارد که 
براساس آن فعالیت پلتفرم ها در فضای مجازی کاماً خاف 

قانون است.«
او درباره تأخیر سازمان غذا و دارو در خصوص ارائه چارچوب 
بــرای پلتفرم هــا گفــت: » مصوبــه دو بند هشــت آیین نامه 
دانش بنیان که هیئت وزیران تصویب کرده وجود دارد که در 
آن بحث توزیع دارو مطرح می شود. در این راستا باید بگویم 
وزارت اقتصاد اصاً تولیت این موضــوع را ندارد که توزیع و 

عرضه را مشخص کند.«
او در ادامه متذکر شد که ما هیچ گاه به پلتفرم ها نه نگفته ایم 

اما باید به سازمان غذا و دارو فرصت داده شود.

بهناز ملکی
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ما اکنون در نسخ 
الکترونیکی، اصلاً 

وضعیت خوبی نداریم 
و ایمنی مردم در این 
مورد تأمین نمی شود. 
واقعیت این است که 

وارد شدن شرکت های 
آی  تی به موضوع 

نسخه های الکترونیکی 
سلامت مردم را به خطر 

انداخته است
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گفت وگو با حسین ریاضی، بنیان گذار شرکت صنایع ارتباطی پایا
حسین ریاضی، بنیان گذار شرکت »صنایع ارتباطی پایا« بیش از ۴۰ سال است که در حوزه صنایع الکترونیکی و ارتباطات فعالیت می کند و یکی از تولیدکنندگان پیشکسوت 

این عرصه به شمار می رود. دریافت جایزه خوارزمی و همچنین انتخاب شدن به عنوان صادرکننده نمونه، بخشی از کارنامه او به عنوان یک کارآفرین است. به اعتقاد او راه اندازی 
کسب وکار در روزگار کنونی به نسبت دهه ۶۰ دشواری کمتری دارد و یکی از دلایل آن ضعیف شدن دولت در حوزه اقتصاد است. از نظر او این موضوع به همراه توسعه اینترنت و 

شبکه های اجتماعی فضایی را به وجود آورده تا بخش خصوصی بتواند فعالیت خود را توسعه دهد. او همچنین باور دارد که یکی از چالش های اصلی اقتصاد ایران، بحث احترام به 
حق مالکیت بخش خصوصی است که ریشه ای تاریخی دارد.

 مشکل اقتصاد ایران 
عدم احترام به حق مالکیت خصوصی است

معرفی صنایع 
ارتباطی پایا

 شــرکت صنایع ارتباطــی پایا از 
سال ۱۳۶۲ با نام کارین فعالیت 
خود را در زمینه ساخت مراکز تلفن برای 
ســازمان ها آغــاز کــرد و در ادامــه بــا 
ری برندینگ و با نام صنایــع ارتباطی پایا 
فعالیت خود را با ورود به حوزه تولید مراکز 
تلفن روستایی و شهری و همچنین حوزه 
اینترنــت توســعه داد. ایــن مجموعــه در 
حال حاضــر با بیــش از ۳۰۰ نفر پرســنل 
متخصــص، بخــش عمــده ای از نیازهای 
ارتباطــی کشــور را برطــرف می کنــد و در 
اســت  توانســته  گذشــته  ســال های 
بــه  را  و خدمــات خــود  محصــولات 
کشــورهایی ماننــد افغانســتان، عــراق، 

سودان و ... صادر کند. 

 کارخانجات صنایع ارتباطی پایا 
در فضایی به وسعت۵۰ هزار متر 
مربــع، به عنــوان یکــی از بزرگ تریــن 
واحدهای تولید تجهیــزات مخابراتی در 
بخش خصوصی شناخته می شود. این 
شــرکت همچنیــن به عنــوان یکــی از 
بنیان گــذاران و ســهام داران شــرکت 
ارتباطات مبین نت، خدمات فنی وسیعی 
را بــه ایــن اپراتــور و همچنیــن دیگــر 

اپراتورهای ارتباطی کشور ارائه می دهد.

 نصــب و راه انــدازی بیــش از 
ســوئیچ  خــط   ۴,۶۰۰,۰۰۰
دیجیتــال در شــبکه مخابراتــی کشــور، 
نصب و راه اندازی بیش از ۱,۶۰۰,۰۰۰ خط 
بزرگ تریــن  در  دیجیتــال  ســوئیچ 
سازمان های دولتی و خصوصی به عنوان 
مراکز خصوصــی PABX و تولیــد بیش از 
۱۳۰۰ دســتگاه کانکــس مخابراتــی بــه 
ســفارش شــرکت اریکســون در ایــران از 
جمله سوابق اجرایی صنایع ارتباطی پایا 

در سال های گذشته است. 

عمــده  حاضــر  حــال  در   
فعالیت هــای ایــن شــرکت در 
حوزه هــای ارتباطــات، خدمــات بانکــی، 
ســنتر،  دیتــا  اشــیاء،  اینترنــت 
هوشمند سازی و سیستم های پایش افراد 
است. از محصولات صنایع ارتباطی پایا 
می تــوان بــه طراحــی و تولیــد انــواع 
سامانه های ثابت و سیار مخابراتی، انواع 
دکل های تلســکوپی، رک های Indoor و 
Outdoor شــبکه و مخابراتــی، انــواع 
خودپردازهــای ATM و کیوســک های 
Cashless بانکــی و انــواع تابلــو برق های 

فشار ضعیف اشاره کرد. 

INTRODUCTIONمعرفی

 اولیــن تجربــه کاری شــما در رشــته 
تخصصی تان چه بود؟

مــن در ســال ۱۳۵۳ وارد دانشــکده بــرق دانشــگاه صنعتی 
آریامهر )شــریف( شــدم. تقریباً در همان تــرم اول به دلیل 
اعتصاب هــای دانشــجویی، کاس های ما تعطیل شــد. در 
چنین شرایطی و با توجه به تعطیلی های گاه به گاه کاس های 
درس، این فرصت برای من پیش آمــد که همزمان با درس و 
دانشگاه، به دنبال کار هم باشم. اولین تجربه کاری من که به 
نحوی کارآموزی به شمار می آمد، در تابستان سال ۵۴ بود که 
در شرکت موننکوی ایران مشغول شدم؛ آن زمان بخشی از 
سهام این شرکت برای کانادایی ها بود. در ادامه در سال های 
۵۴-۵۵ هم یــک کارآمــوزی در صداوســیما داشــتم که طی 
آن، ۱۰۰ ساعت در ماه در امپکس و نودال کار می کردم. این 
تجربه ها باعث شــد که مدام به دنبال فرصت های شــغلی 
باشم. در سال ۵۶ میزان تعطیلی دانشگاه بیشتر از قبل شده 

بود. از اواسط این ســال به صورت رسمی، در کارخانه پارس 
الکتریک استخدام شدم که در آن تلویزیون تولید می شد. 
در آن زمان بیش از ۱۰۰ واحد درسی را گذرانده بودم. در سال 
۵۸ و پیش از انقاب فرهنگی هم توانستم درسم را به پایان 
برسانم. در این دوران، همزمان با کار در کارخانه، با توجه به 
تخصصی که در این حوزه پیدا کــرده بودم، در مجتمع فنی 

تهران نیز الکترونیک و تعمیر تلویزیون درس می دادم. 

 چــه شــد کــه تصمیــم گرفتیــد خودتــان 
شــرکت تأســیس کنیــد و بــه عنــوان تولیدکننــده 

مسیرتان را ادامه دهید؟
با شروع جنگ باید به خدمت سربازی می رفتم؛ من در مرکز 
آموزش مخابرات خدمت می کــردم و آنجا با چند نفر دیگر 
از دوســتان، بعدازظهرها در پادگان می ماندیم و با توجه به 
تخصصی که داشتیم، به تعمیر دســتگاه های اندازه گیری 

مشــغول می شــدیم. در ادامه با همین تیم چهار پنج نفره، 
یک سیستم بی ســیم نظامی طراحی کردیم و آن را به مرکز 
تحقیقات مخابرات بردیم که در نهایت به صاایران سپرده 
شــد. در این دوره پارس الکتریک هم پس از مصادره شدن 
وضعیت بدی پیدا کرده بود و دیگر جایی نبود که بخواهم به 
آن برگردم. در نهایت با یکی از همین دوســتانی که در دوره 
خدمت ایــن فعالیت هــا را انجــام می دادیم، در ســال ۱۳۶۲ 

شرکت کارین را راه اندازی کردیم و وارد حوزه تولید شدیم. 

 در کارین چه محصولی را تولید می کردید 
و آیــا کار بازاریابــی و فــروش ایــن محصــولات را هــم 

خودتان انجام می دادید؟
ما چون کار تجهیزات بی سیم مخابراتی را انجام داده بودیم، 
در ابتدا می خواســتیم پروژه هایی مانند ساخت پیجرهای 
بیمارستانی و ریموت دستگاه های ویدئویی بتامکس را انجام 

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y



دهیم. تعدادی هم از این ریموت ها تولید کردیم و فروختیم که 
بعداً استفاده از دستگاه های ویدئو بتامکس در ایران ممنوع 
شــد. گذشــته از آن، وقوع حوادثی ماننــد ۷ تیر باعــث ایجاد 
حساسیت روی حوزه بی سیم شده بود؛ به همین دلیل ما این 
حوزه را رها کردیم. پــس از آن به دنبال تولیــد مراکز تلفن ویژه 
شرکت ها و اداره ها رفتیم. ما در کارین تمرکزمان روی تولید این 
مراکز بود و کار بازار و فروش محصولات را به یک شرکت دیگر 
سپرده بودیم. در ابتدا تاش هایی برای فروش داشتیم اما بعد 

متوجه شدیم که باید این کار را به شرکت دیگری بسپاریم.

 فکــر می کنید ایــده  درســتی بود کــه بخش 
بازاریابی را به مجموعه دیگری واگذار کردید و خودتان 

روی تولید متمرکز شدید؟
بــه نظــرم کار مــا در آن دوره درســت بــود. مــا جوانانــی بودیــم 
که اگرچــه در حــوزه الکترونیک متخصــص بودیم اما بــازار را 
نمی شناختیم. این که شما بلد هستید یک محصول را تولید 
کنیــد، کســب وکار بــه شــمار نمی آیــد. کســب وکار مجموعه 
فرایندهای اقتصادی، بازاریابی، فروش، ارتباط با مشــتریان و 
... را نیز شــامل می شــود. مــا در آن زمان بلوغ کار داشــتیم اما 
بلوغ بازار و اقتصاد و تجارت نداشتیم. یکی از دلایلی که امروزه 
بسیاری از استارتاپ ها زمین می خورند، همین است که افراد 
فکر می کنند با داشــتن یک ایــده که می تواند بــه محصول یا 
خدمات بینجامد، کار تمام اســت و می توان یک کســب وکار 
موفق راه اندازی کرد؛ اما این فقط ۲۰ درصد کار است و ۸۰ درصد 
کار مرتبــط با بخش های اقتصــادی، اســتراتژی و هدف گذاری 
درست، ارتباط با بازار، شناخت رقبا و ... است و زمان می برد که 

شما در این حوزه ها به بلوغ برسید. 

 دلیــل اینکــه تصمیــم گرفتیــد از کاریــن به 
صنایع ارتباطــی پایا ری برندینــگ کنید چه بــود و این 

اتفاق در چه سالی افتاد؟
ما در ابتدا اسم کارین را روی شرکت خود گذاشتیم برای آنکه 
می خواستیم ادای خارجی ها را درآوریم. کارین یک اسم فارسی 
است که به اسم های خارجی نزدیک بود. اما در سال ۶۸ به این 

نتیجه رسیدیم که باید نام شــرکت را عوض کنیم. نام شرکت 
را »صنایع ارتباطی پایا« گذاشــتیم؛ چرا که در این زمان ذهن 
ما به اینکه فقط در یک صنعت فعال باشــیم، محدود نبود و 
می خواستیم فعالیت خود را در حوزه های دیگر توسعه دهیم. 
ما به دنبال ایــن هدف بودیم کــه چندین نــوع محصول تولید 
کنیم. اســم کارین به معنای دور و آینده بــود و پایا هم با همان 
مفاهیم انتخاب شد. البته چون ما را با نام کارین می شناختند، 

محصولات مان را همچنان با همیــن نام به بازار 
عرضه می کردیم.

 در آن زمان شرایط آموزش در 
حوزه های مدیریت و موضوعات مرتبط 

با بازار به چه صورت بود؟
چنیــن آموزش هایی بــود؛ مــن همان ســالی که 
وارد دانشگاه شــدم، اولین دوره ای بود که رشته 
مهندســی صنایع در دانشــگاه راه اندازی شده 
بــود. همچنیــن رشــته هایی ماننــد مدیریــت 

بازرگانــی و ... نیز وجود داشــت. اما من همچنــان معتقدم که 
این کاس ها فقط افــراد را با این حوزه ها آشــنا می کنند و افراد 

نمی توانند با این روش به مهارت دست یابند.

 فکر می کنید مشکل کار کجاست؟
 مشکل ما این است که خیلی از استادهایی که در زمینه های 
مرتبط با کسب وکار کاس برگزار می کنند، خودشان نرفته اند 

کاری را انجام دهند و مهارتی در این حوزه ندارند.

 ما در دهه ۶۰  نیز موضوع مهاجرت را به ویژه 
در میان نخبگان داشتیم، چه شد که تصمیم بر ماندن 

و فعالیت در داخل کشور گرفتید؟
شاید اگر آن سابقه و تخصصی را که اشاره کردم، نداشتیم ما 
هم به مهاجرت فکــر می کردیم و می رفتیم. ســال ۵۸ کارخانه 
پــارس الکتریــک از آقــای برخــوردار گرفتــه شــد و به ســازمان 
صنایع ملــی واگذار شــد. تقریباً هــر چــه کارخانه  و هتــل  و ... 
درست و حســابی بود همین سرنوشــت را پیدا کرد. اسم این 
سازمان صنایع ملی بود اما آنچه اتفاق افتاد، دولتی شدن این 
کارخانه ها بــود. در این کارخانه ها افــراد بی تخصص به عنوان 
مدیر منصوب می شــدند. آن زمان بســیاری از ایــن افراد هیچ 
تخصصی بــرای جایگاه هایــی که قــرار می گرفتند، نداشــتند. 

اکثر صنایع به همین شــکل از کار 
افتادند. دلیــل اینکه مــا در چنین 
فضایی در کشــور ماندیــم این بود 
که به نوعــی آلترناتیو داشــتیم. ما 
می توانســتیم یــک ایــده  را تبدیل 
بــه محصــول کنیــم و محصــول را 
به شــرکتی بدهیم که آن را برای ما 

بفروشد. 

 از چه سالی وارد 
حوزه ارتباطات و همکاری با 
شــرکت مخابــرات کشــور 

شدید؟
مــا در دهــه ۶۰ فقــط مراکــز تلفــن 
بــرای اداره هــا و شــرکت ها تولیــد 
می کردیم؛ مراکــزی که فقط ارتباط 
بین شماره های داخلی یک شرکت 
را برقــرار می کــرد. ابتــدا ظرفیــت 

مراکزی که می ســاختیم پاییــن بود امــا در ادامــه ظرفیت های 
۵۰۰، ۱۰۰۰ و ۲۰۰۰ شــماره داخلــی را نیز پوشــش می دادیم. در 
دهه ۷۰ ما وارد بازار عمومی و ســاخت مراکز تلفن برای شبکه 
مخابرات کشور شدیم. در واقع از سال ۶۸ به شرکت مخابرات 
ایران مراجعه کردیم و گفتیم که ما در این زمینه محصول داریم 
و برای آن داکیومنت هم تهیه کرده ایم. در این زمان هنوز مراکز 
الکترومکانیکــی در مخابــرات کار می کــرد و تــازه کار راه اندازی 
مراکز الکترونیک آغاز شده بود. شرکت مخابرات از ما خواست 

یک نمونه در جایی راه اندازی کنیم تا پس از تأیید، بتوانیم در 
مناقصات شرکت داشته باشــیم. ما هم یک مرکز در مردآباد 

کرج راه اندازی کردیم و تأیید مخابرات را گرفتیم.

 در این بازه چه شرکت هایی به عنوان رقیب 
در این حوزه فعالیت می کردند؟

آن زمــان شــرکت های فعــال در ایــن حــوزه، »صنایــع ارتباطی 
ایران« و همچنین »اریکسون« سوئد بودند. شرکت 
مخابــرات، اولیــن کاری که بود را ســه قســمت کرد و 
یک سوم کار را به هر کدام از ما سپرد. به تدریج و در 
دهه ۷۰، مــا در صنایع ارتباطی پایا، تعــداد زیادی از 
بچه های دانشگاه شریف را اســتخدام و مدل هایی 
از دستگاه های خارجی را مهندسی معکوس کردیم 
و کار خــود را توســعه دادیم. ما اولین شــرکتی بودیم 
که مراکزی با ظرفیت ۱۰ هزار شماره شهری در ایران 
ســاختیم و به خاطــر همیــن، جایــزه اول جشــنواره 

خوارزمی را دریافت کردیم.

 دهه هشــتاد، دهه اینترنت و توسعه آن در 
ایران به شــمار می رود، ورود شــما بــه این حــوزه به چه 

شکل بود؟
در دهــه هشــتاد عاقه منــد بودیــم کــه همزمــان بــا کارهــای 
ســخت افزاری، در حــوزه ســرویس پروایدری اینترنــت هم کار 
کنیم. آن زمان شرکت های اینترنتی مانند پارس آناین که پیش 
از دیگران در این حوزه شــروع به کار کرده بود، در بازار فعالیت 
می کرد و شرایط خوبی هم داشت. اما نگاه ما به این بود که در 
دنیا بحث اینترنت وایرلس در حال پیشرفت است و با توجه 
به ســبقه ای که داشــتیم، ما نیز به دنبــال فناوری هایی بودیم 
که بتوان اینترنت را از طریق بی ســیم به مردم ارائه داد. حدود 
اواسط دهه هشــتاد بود که فناوری ای به نام وایمکس در حال 
عمومی شــدن در جهان بود. در ســال  ۸۷، ســازمان رگولاتوری 
برای پروانه اینترنــت وایمکس آگهی گذاشــت. مزایــده ای در 
این زمینه برگزار شد و شــرکت پایا در این مزایده شرکت کرد و 
برای همه استان ها پیشنهاد داد و برنده شد. نتیجه این اتفاق 
تأسیس شرکت مبین نت بود که پایا از همان زمان تا کنون یکی 
از سهام داران آن است. ما در سال ۸۷ فهمیده بودیم که دولت 
روی ســرویس های بی ســیم احاطه دارد و اجــازه هم نمی دهد 
که یک بخــش کاماً خصوصــی وارد این حوزه شــود. بنابراین 
به ایــن نتیجه رســیدیم کــه باید با 
یک شرکت خصولتی برای ورود به 
این حوزه مشارکت داشته باشیم. 
در ادامــه بانک تــات کــه بعدها به 
بانک آینده تغییر نام داد، سهام دار 
مبین نت شــد. پــس از آن شــرکت 
پژوهش توســعه ناجی کــه مربوط 
به بازنشسته های نیروی انتظامی 
بود و همراه اول به جمع سهام داران 
مبین نت پیوستند. در ادامه همراه 
اول ســهام بانک آینــده و پژوهش 

ناجی را خرید. 

 صنایع ارتباطــی پایا در 
زمینه صــادرات نیــز فعالیت هایی 
داشــته اســت؛ نحوه ورود شما به 
بازارهای خارجی به چه شکل بود؟

شرکت پایا در سال های ۸۳ الی ۸۶ 
به عنوان صادرکننده نمونه انتخاب شد. در بخش الکترونیک 
و مخابــرات بعیــد می دانــم تــا کنــون بیــش از ۵ صادرکننــده 
نمونــه داشــته باشــیم. شــاید در بخش هــای خشــکبار و ... 
صادرکننده های خوبی داشته باشیم اما مخابرات به این شکل 
اســت که محصولات این حوزه نیاز بــه پشــتیبانی دارد؛ برای 
همین وقتی قرار است کشوری با کشور دیگر در این حوزه کاری 
انجام دهد، باید مطمئن باشــد رابطه سیاسی اش با آن کشور 
ادامه دار خواهد بــود. ما اولیــن صادرات مان را به مزارشــریف 

افغانستان انجام دادیم و در آنجا یک مرکز تلفن ۱۰۰۰ شماره ای 
راه اندازی کردیم. این موضوع پیش از روی کار آمدن طالبان در 
دوره اول آنها است. آن زمان ژنرال دوستم در مزار شریف بود. 
فعالیت ما در آنجا به واسطه یک پارتنر بود که در مشهد دفتر 
داشت و این امکان را داشت که در مزار شریف تلفن بفروشد. 
آنها از ما خواستند که برای شان یک مرکز تلفن راه اندازی کنیم. 
ما نیز صفر تا صد این کار را خودمان انجام دادیم. تجربه دوم 
ما در کردســتان عراق بود، پیــش از آنکه آمریکا به این کشــور 
حمله کند. همان طور که می دانید، آن زمان صدام خیلی در این 
منطقه اقتدار نداشت. آنجا باز یک پارتنر به سراغ ما آمد و ما 
نزدیک به ۲۰۰ هزار شماره تلفن به این منطقه فروختیم. این 
مراکز بیشتر در منطقه بارزانی بودند. پس از آن پروژه بزرگی در 
سودان داشــتیم که طی آن در حدود ۴۰ شهرستان این کشور 
مرکز تلفن راه اندازی کردیم. تقریباً می توانم بگویم بیش از ۲۰ 
میلیون دلار ارزش مراکز تلفنی بود که صادر کردیم. این اواخر 

هم به اوگاندا مرکز تلفن فروخته ایم. 

 تولید در ایران همیشــه حوزه پرچالشــی به 
شــمار می آمده اســت. برای مثال یکــی از چالش های 
جدی اخیر در این حوزه بحث عدم تخصیص ارز برای 
واردات کالاهای مورد نیاز بوده اســت؛ از ســویی بحث 
مهاجــرت نیروهــای متخصــص را هــم داریــم کــه 
شــرکت های حــوزه فنــاوری ایرانــی را با چالشــی جدی 
مواجه کرده است؛ شما به عنوان یک تولیدکننده فکر 

می کنید دلیل چنین چالش هایی چیست؟
اجازه دهید من موضوع را کمی ریشه ای تر نگاه کنم. حق ایران 
چنین شرایطی نیست. شــما می شــنوید که ایرانی هایی که از 
کشــور می روند، مبتکر و متخصص هســتند و در شرکت های 
بــزرگ و معتبر خارجــی فعالیت می کنند. چــرا واقعــاً کار ما به 
اینجا کشیده است؟ مشکل اصلی ایران ریشه ای تر و بزرگ تر 
از مدیریت و بحث های این چنینی است. مشکل اصلی عدم 
احترام به حق مالکیت خصوصی است. وقتی که دولت پارس 
الکتریک، ایران ناسیونال، کفش ملی و ... را از صاحبان آنها در 
سال ۵۸ می گیرند، در حالی که که شرکت های مزبور را آدم های 
صنعت گــری اداره می کردند و اغلــب از دوران جوانــی با تاش 
و انجام کارهــای کوچک، قدم به قــدم آمده اند و یــک کار بزرگ 
را شــکل داده اند. این کارخانه ها از این افراد گرفته  و به دســت 
آدم هایی که با این حوزه بیگانه بودند، سپرده می شود، آیا انتظار 
داشتید آن شرکت درست اداره شود و رشد کند؟ می دانید الان 
شرایط پارس الکتریک به چه شکل است؟ این کارخانه تبدیل 
به انبار شــده اســت. می دانید وضعیت کارخانه های آزمایش 
و ارج در حال حاضر چگونه اســت؟ تعطیل هســتند؛ شــرایط 
برخی از این کارخانه ها به شکلی است که حتی از آنها دیگر به 
عنوان انبار هم نمی توان اســتفاده کرد و متروکه شــده اند. من 
در ســال ۵۸ به عنوان کارمند پارس الکتریک شاهد تغییراتی 
که آنجا اتفــاق می افتاد بــودم. در حال حاضر وقتــی که به یک 
بوم گردی کوچک می رویــد که دو جــوان آن را راه اندازی کرده اند 
و مالک آنجا هســتند، خدمات بهتری به شــما ارائه می دهند 
تا برخــی از هتل هــای بزرگ تهــران که پــس از انقاب آنهــا را از 
صاحبان شان گرفتند. وقتی به یک شرکت خصوصی با مالکیت 
واقعاً خصوصی نگاه کنید، می بینید همه چیز سر جای خودش 

قرار دارد و مالک می داند که کجا باید چه کاری را انجام دهد. 

 یعنــی ایــن عــدم احتــرام بــه حــق مالکیت 
خصوصی همچنان وجود دارد؟

ریشــه تاریخی این عدم احتــرام به حق مالکیــت خصوصی ، 
بــه دهــه ۴۰ و اصاحات ارضــی برمی گــردد. پیــش از آن کمتر 
حاکمیــت در ایــران بــه مالکیت افــراد تعــرض می کــرد و کمتر 
شاهد جابجایی مالکیت به صورت گسترده در کشور بودیم. 
پس از کودتای سال ۳۲، شاه و آمریکایی ها می خواستند کاری 
کنند که تیغ کمونیســت ها و شــوروی را کند کننــد، چون آنها 
بیشتر سراغ دهقان ها و رعیت هایی که زیر دست خان ها کار 

می کردند، می رفتند. 
ادامه در صفحه ۱۵

   عکس:  نسیم اعتمادی

حق ایران چنین 
شرایطی نیست. 

شما می شنوید که 
ایرانی هایی که از 

کشور می روند، مبتکر 
و متخصص هستند و 

در شرکت های بزرگ و 
معتبر خارجی فعالیت 

می کنند. چرا واقعاً 
کار ما به اینجا کشیده 

است؟ 

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

I N T E R V I E W
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مدیرعامل هیتوبیت در رویداد ۹ ژانویه بررسی کرد

موفقیت مشتری در 
سکوهای تبادل

صالح خواجه دلویی، مدیرعامل »هیتوبیت« در رویداد 
۹ ژانویه که در تاریخ ۱۹ و ۲۰ دی ماه امســال برگزار شــد، 
موضــوع »موفقیــت مشــتری در ســکوهای تبــادل« را 

بررسی کرد.
او معتقــد اســت موضــوع کاربــران، یــک بخــش مهم از 
تمام بازارها به شمار می رود. در همین راستا باید نیازها، 
چالش ها و دغدغه های کاربر به درســتی شــنیده شود و 
نهایتاً کاربران باید این امکان را داشته باشند که راهکار 
موفقیت را به دســت آورند. باید به این درک برســیم که 
هر کاربری در هر جــای فضای فین تک کــه بخواهد وارد 
شــود، هدف معینی دارد و با توجه به هدف، باید مسیر 

را در پلتفرم مورد نظر مشخص کنیم.

 کاربران و سکوهای تبادل
مدیرعامــل هیتوبیت در خصــوص کاربران و ســکوهای 
تبادل گفت: »اتفاقی که در صرافی ها و سکوهای تبادل 
مختلف می افتد، چه از نوع P2P باشند و چه OTC، این 
است که با درک درســت نیازها می توان زمینه ای ایجاد 
کرد کــه کاربران بــه حــس وابســتگی و وفاداری برســند. 
قرار نیســت که این بازار فقط برای کســب ســود و صرفاً 
به دلیــل ۲۴×۷ بودن جذاب بــه نظر برســد. بقیه موارد 
و جذابیت هــای بــازار باکچین بــرای کاربــران را نیز باید 

بشناسیم.«
او با اشــاره به اینکه وقتی بازار بخواهد رشد کند و بزرگ 
شــود، تجربه موفــق کاربران نقــش اساســی دارد عنوان 

رئیس هیئت مدیره آبان تتر در رویداد ۹ ژانویه مطرح کرد 

 نسبت انواع دارایی با اقتصاد جهانی
از بیت کوین تا طلا

REPORTگزارش

امید امیــن زاده، رئیــس هیئت مدیــره آبان تتر در 
رویــداد ۹ ژانویــه ارائــه ای در خصــوص رمزارزهــا، 
نــه از زاویه فنــاوری، بلکــه از لحاظ سیاســت های 
پولــی داشــت. او در ایــن خصوص گفــت: »امروز 
با واقعیتی به نام بیت کویــن، به عنوان نماینده ای 
از بازار رمزارزهــا، مواجهیــم و می خواهیم بدانیم 
می توانــد جایگزیــن پــول باشــد یــا نــه. پــول چــه 
ویژگی هایی دارد؟ پول باید ماندگار، قابل انتقال، 
تقسیم پذیر و نقدشونده باشــد. عرضه آن نباید 
نامحدود باشد چون باید ارزش خود را حفظ کند. 
ضمناً باید مشــروعیت داشته باشــد و همه آن را 
بپذیرند. همچنیــن پول بایــد غیرمتمرکــز و قابل 
برنامه ریزی توزیع شود که این دو مورد آخر در حال 

حاضر به عنوان یک نیاز مطرح می شوند.«

رمزارزهــا بهتــر از طلا و پــول نقد 
هستند

او در ادامــه بــه تفــاوت بیت کویــن بــا پــول و طــا 
پرداخت و گفت: »رمزارزها تمام ویژگی های اصلی 
پول را بهتر از طا و پول نقد دارند، اما چرا جایگزین 
نشده اند؟ تنها مسئله بیت کوین برای جایگزینی، 
مشروعیت است! تنها دلیلی که قیمت آن نوسان 
دارد، عــدم قطعیت میان افرادی اســت کــه به آن 
اعتقاد دارند. اگر الان کل هشت میلیارد نفر مردم 
دنیا اعتقاد داشته باشند که بیت کوین می تواند 
جایگزینی بــرای پول باشــد، در همــان لحظه این 

اتفاق جایگزینی رخ می دهد.«
رئیس هیئت مدیره آبان تتر معتقد است: »برای 
پیش بینی آینده این کاس دارایی باید مقایسه ای 
انجام دهیم و ابتدا ببینیم که سیستم پولی جهان 
چطــور عمــل می کنــد. دلار یکــی از باثبات تریــن 
ابزارهای سرمایه گذاری و پوشش ریسک تورم به 
حساب می آید و قیمت آن برای همه اهمیت دارد. 
از وقتی دلار به وجود آمده، تا این لحظه بیش از ۹۷ 
درصــد ارزش خود را از دســت داده و قدرت خرید 

دلار از ابتدا تا امروز ۹۷ درصد کاهش  یافته است. 
این یعنی چه؟ یعنی اینکه در گــذر زمان، اگر دلار 
نگه می داشتید، امروز فقیرتر بودید. این کاهش 
ارزش را اتفاق های معینی رقم می زند که در ادامه 

به آنها پرداخته شده است.

بدهی اقتصاد جهان
 به گفتــه امین زاده، مجمــوع بدهی کل 
اقتصــاد جهــان، بیــش از دوبرابــر تمــام تولیــد 
ناخالص کشــورها روی هم است؛ یعنی اقتصاد 
دنیا باید دو سال کار کند تا بتواند بدهی هایش را 
بدهد. چرخه ایجاد بدهی، بحران های طبیعی، 
وقوع رکــود، چاپ پول و ســپس مواجه شــدن با 
تورم دوبــاره، برنامه های کاهش عرضــه پول و… 
یک چرخــه اســت کــه ســال های طولانــی تکرار 
می شود و تبدیل به مسئله مهم مجمع اقتصاد 

جهانی شده است. 
امیــن زاده در بخش دیگــری از صحبت های خود 
با اشــاره بــه بــالا رفتن قیمت اســمی طــا معتقد 
است که هرچند این فلز گرانبها رشد بسیار خوبی 
داشته، اما این رشد، واقعی نیست. واقعیت این 
اســت که به ازای هر واحد طا، چقــدر می توانید 
خرید انجــام دهیــد. از ســال ۱۹۸۰ در عمل ارزش 

طا تقریباً یک سوم شده است.

سیاســت پولی مهم ترین ویژگی 
بیت کوین

رئیس هیئت مدیره آبان تتر ادامه داد: »مهم ترین 
ویژگــی بیت کوین، سیاســت پولــی آن اســت و نه 
فناوری. بیت کوین می تواند اثرات بسیار خوبی بر 
آینده بگذارد، ولــی دلیل موفقیت آن، سیاســت 
پولی اش بوده است. بیت کوین تنها شکل دارایی 
بــه شــمار مــی رود کــه تــورم کاهنــده دارد؛ یعنــی 
دســتخوش deflation می شــود. از روز اول قــرار 

بوده که ۲۱.۰۰۰ بیت کوین داشته باشیم.
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کــرد: »در گام اول، افراد فقط قدم بــه عرصه می گذارند، 
اما در گام بعــد باید بــه ســمت adaptation بروند و به 
مرور نیازها و چالش هایی برایشان ظهور می کند که برای 
حل آن، پلتفرم هایی شکل می گیرد و مشخص می شود 

چه کسی بهتر است و کدام ابزار برنده بازار می شود.«
خواجه دلویی اظهار داشــت: »اگر فردی بیاید و به شما 
بگوید من یــک راهــکار دارم که بــدون خرج کــردن حتی 
یک ســکه در بازاریابی و تبلیغات می توانم درآمد شــما 
 referral شــما را سه برابر و retention را دوبرابر کنم و
شــما را چهاربرابر می کنم، چه حسی نســبت به او پیدا 
می کنید؟ خیلی جذاب اســت! ایــن کار دقیقــاً با کمک 
موفقیت مشتری امکان پذیر خواهد بود. دیدگاه درست 
موفقیــت مشــتری در پلتفرم هــا و بســترهای فین تکــی 

می تواند به این مسیر منتج شود.«
او همچنیــن خاطرنشــان کــرد:  »در رقــم زدن موفقیــت 
مشــتری، دو بازیگــر و دو ضلــع می تــوان متصــور بــود: 
»صرافــی نباید فقط به توســعه خــودش بیندیشــد. در 
مســیر توســعه و برنامه ریــزی خــود اول بایــد نیازهــا را 
بشناســد، نه صرفــاً نیازهــای جهانــی، که این بــازار یک 
بازار جهانی است، بلکه نیاز کاربر و سبک زندگی مردم 
و محیــط و منطقــه ایشــان را بدانــد و بــر همین اســاس 

برنامه ریزی داشته باشد.«

 موفقیت مشتری در صرافی
مدیرعامــل هیتوبیــت بــا مطــرح کــردن ایــن ســؤال کــه 
موفقیــت مشــتری در صرافــی رمــزارز چگونه بــه تحقق 
می رســد؟ عنــوان کــرد: »بــا حصــول اطمینــان از اینکه 
مشــتریان در حین اســتفاده از پلتفرم، به نتایج دلخواه 

دست می یابند.«
او ادامــه داد: »فــرد بــه دنبــال 
چیســت؟ اگر در چــت آناین 
و در پشــتیبانی از فــرد ســؤال 
پیگیــری  شــماره  کــه  شــود 
ایــن برداشــت و ریکوئســت 
مــن کجاســت، یــک پاســخ 
احتمالــی می تواند این باشــد 
کــه در بخــش کاربــری، در 
گــزارش پرداخــت می توانیــد 
شــماره پیگیــری را ببینیــد. 
امــا آیــا دیدگاهــی وجــود دارد 
کــه چــرا کاربــر چنیــن ســؤالی 
او  احتمــالاً  می پرســد؟  را 
می خواهــد بدانــد برداشــت 

به درستی انجام شده یا نه و چه موقع به مقصد می رسد. 
این یعنی دیدگاه موفقیت مشتری. یعنی اینکه کاربر را 

صرفاً با دید شماره پیگیری نبینیم.«
او افزود: »باید بدانیم کاربر به چه دلیل دنبال دستیابی 
بــه آن بــوده و چطــور می توانــد به خواســته خود دســت 
یابــد. بدیــن ترتیــب، کاربــر در تعامل با شــما احســاس 
موفق بودن می کند و تبدیل به مدافع برند شما می شود. 
موفقیت مشتری بدون هیچ هزینه ای، سربازانی برایتان 

به وجود می آورد که برای شما می جنگند.«

 تجربه موفق مشــتری بازاریابــی را بهبود 
می دهد

او در ادامه صحبت هــای خود بیان کــرد: »تجربه موفق 
مشتری برند را بهبود می دهد و بازاریابی دهان به دهان 
حامیانی برای تان به وجود می آور د و در گام بعدی به یک 
تجربه پایدار می رســید؛ به جای اینکه یک روز سیستم 
خوب عمل کند، یک روز کند شود، یک روز هم کاً قطع 
باشد! من اگر بخواهم موفقیت مشتری را رقم بزنم، باید 
برای کاربــر خودم تجربــه پایدار بــه وجود آورم کــه به آن 
»تجربه مانا« هــم می گویند؛ یعنی کاربر احســاس کند 
هر روز همان خدمتــی را می گیرد که همیشــه می گرفته 

و حــس خوبــی از آن دریافت می کــرده، وگرنه بــه خاطر 
سوئیچینگ کاســت پایین، فــوراً به ســمت پلتفرم دیگر 

می رود.«

 شخصیت مشتری را بشناسیم
مدیرعامل هیتوبیــت در بخش دیگر صحبت های خود 
تأکید کرد: »کلید موفقیت مشتری در شناخت درست 
شخصیت مشتری است. وقتی شخصیت مشتریان را 
درست نشناسید، متوجه نمی شوید چطور به موفقیت 

می رسند.«
او ادامــه داد: »اگــر بخواهیــد مشــتری و کاربــر موفــق 
داشــته باشــید، بایــد بدانیــد کــه بــه دنبــال چــه چیزی 
هستند. وقتی درک درستی از شخصیت داشته باشید، 
می فهمید کــه آن فرد به دنبال چه چیزی اســت و شــما 
باید در چه مسیری به او کمک کنید. این دیدگاه، شما را 
با هزینه بسیار کم به موفقیت ها و دستاوردهای بزرگی 

می رساند.«

 کلان روندهای سال ۲۰۲۴
بــه   خــود  صحبت هــای  ادامــه  در  خواجه دلویــی 
کان روند هــای ســال ۲۰۲۴ اشــاره کــرد و گفــت: » قبــل 
از هــر چیــز، هاوینــگ بیت کویــن رخ می دهــد. ایــن هم 
طبیعتــاً التهابــی بــه وجــود مــی آورد و نمودارهــا را بــالا 
و پاییــن می کنــد. اتفــاق جــذاب دیگــر این کــه بــه مــرور 
Institutional Adaption رخ می دهد؛ یعنی سازمان ها 
و مجموعه های بزرگ، پشــت دست اشــخاص حقیقی 
وارد ایــن حــوزه می شــوند تــا دارایی هــای غیرمولــد را به 
جریــان بیندازند؛ بســیاری از آنهــا پرداخت با رمــزارز را 

مورد پذیرش قرار می دهند.
 Real-World مــورد  در 
Asset Tokenization دیگر 
دوســتان توضیح دادنــد و من 
از آن عبــور می کنــم. مســئله 
بعــدی Security Focus یــا 
تمرکز بر امنیت است. امنیت 
دارایی هــای دیجیتــال تاکنون 
کمتر مــورد توجه بوده اســت. 
leakage باید از اتفاقاتی مثل

هــا جلوگیــری شــود و فضــای 
دیفــای نیــز دغدغه هایــی بــه 
دنبــال خواهــد داشــت. تمــام 
اینهــا در کنــار هــم، یــک نیــاز 
بــازار را نشــان می دهــد که در 
تمام پلتفرم ها باید مورد شناسایی باشد. اینها نیاز کاربر 

و نیاز جامعه به شمار می رود.«

 شــناخت شــخصیت، فهمیــدن نیــاز و 
دیدن کلان روندها

او در بخــش پایانــی صحبت هــای خــود بــه چشــم انداز 
آینــده پرداخــت و گفــت: »زمانی که مــن این گــزارش را 
آماده می کردم، حجم مارکت معــادل ۱/۶ تریلیون دلار 
بود. در گــزارش بازار ۲۰۲۳ پیش بینی شــده کــه این رقم 
تا ســال ۲۰۲۸ معــادل دوبرابر؛ یعنی ســه تریلیــون دلار 
 Hedge خواهد شد. ولی مؤسسه »دیلویت« در گزارش
Fund ۲۰۲۳ می گوید که تا سال ۲۰۳۰ به شش برابر رقم 
کنونی می رســد. این یعنــی فرصت های بیشــتر در کنار 

چالش های زیادتر.«
خواجه دلویــی همچنیــن بــا اشــاره بــه اتخاذ اســتراتژی 
درست در این مسیر معتقد است که موفقیت مشتری 
ســه ضلــع دارد: شــناخت شــخصیت، فهمیــدن نیاز و 
دیدن کان روندها! این سه در کنار هم می تواند موفقیت 
مشــتری را در پلتفرم به ارمغان آورد. موفقیت مشتری 
فقــط در صرافی های رمــزارز اهمیت نــدارد، بلکه در کل 

فضای فین تک مهم است.

مدیر پروژه کاریزما در رویداد ۹ ژانویه بررسی کرد 

 فرصت های متقابل بازار سرمایه
و بازار دارایی دیجیتال

REPORTگزارش

فاطمه جعفری، مدیر پروژه کاریزما طی ارائه ای در 
رویداد ۹ ژانویه به موضوع فرصت های متقابل بازار 
سرمایه و بازار دارایی دیجیتال پرداخت. او با اشاره 
به اهمیت موضوع رگولاتوری و تنظیم گری در حوزه 
باکچین عنوان کرد: »در ایــن مورد هیچ یک از ما 
بحثی نداریم که رگولاتور قدم به عرصه نمی گذارد 
و همکاری نمی کند، چون جنس رگولاتور ما بسیار 
واکنشی است و این کار را به صورت فعال با هدف 
بازارســازی انجــام نمی دهــد و به دنبال شــناخت 
فرصت ها و هموارســازی نمــی رود. در عین حال، 
یک ایــراد را نیز بایــد بــه خودمــان وارد بدانیم. ما 
تمایلی به استفاده از تجربه های گذشته نداریم.«
جعفــری در ادامه صحبت هــای خود بــا ذکر یک 
مثــال گفــت: »در حــوزه توکن ســازی دارایی هــای 
بازار ســرمایه ما رایزنی های زیادی با بازار ســرمایه 
و ســازمان بــورس داشــتیم و در آنجا ســؤال هایی 
پرســیده می شــد که از قبــل به ذهــن ما نرســیده 
بــود. جنــس ایــن ســؤال ها بــه تاریخچه ســالیان 
طولانی ســازمان برمی گردد و معضاتــی که برای 
متولیان و کاربران رخ داده است. گاه اتفاق هایی در 
انتقال دارایی یا شناســایی کاربر یا تأمین امنیت 
و فرایندهای ســوپ تک و رگولیشن پیش می آمد 
و مــا به مرور متوجــه می شــدیم که توکنایــز کردن 
اوراق بهادار، ماحظاتی بیش از تصور ما به دنبال 
دارد. وقتــی چنیــن همکاری هایــی شــکل بگیرد، 
رگولاتــور هم آنقــدر در فضای ایزوله نمی نشــیند 
و زمینه هــای همــکاری فعال تــر را بــرای رقــم زدن 

اتفاقات نو می گشاید.«

امــکان  و  ســرمایه  بــازار 
سرمایه گذاری خارجی ها

مدیــر پــروژه کاریزمــا در بخــش دیگــری از 
صحبت های خود بیان کرد: »یکی از فرصت های 
خوب بازار سرمایه را می توان استفاده از باکچین 

برای ۲۴×۷ کردن بازار دانســت؛ ایــرادی که هنوز 
برطرف نشده است.«

جعفــری همچنیــن معتقــد اســت: »اقتصــاد و 
بازار ســرمایه ما امــکان ســرمایه گذاری خارجی را 
دارد. خارجی هــا می تواننــد مراحلــی را بگذراننــد 
و ثبت نام کنند، ولی مســئله اینجاســت که هیچ 
امکانی غیر از معامله با ریال نمی یابند. شخص 
باید ریال بیاورد و هنگام برداشت نیز ریال بگیرد. 
این معضل، قطعاً از طریق ارز دیجیتــال و واریز و 
برداشــت تتر و دیگــر ارزها قابل حــل خواهد بود. 
این یک فرصت بی بدیل است که بازار سرمایه ما 

را بزرگ می  کند.«
او با اشــاره به چالش های موجود در بازار ســرمایه 
گفــت: »بســیاری از کاربران ایــن درد را احســاس 
کرده انــد کــه یــک زمــان هســته معامــات قطــع 
می شــود، کارگــزاری کار نمی کنــد، زیرســاخت ها 
کشــش ندارد، معامــات الگوریتمــی امکان پذیر 
نیست. استفاده از ساختارهای باکچین می تواند 
کمک شــایانی بــه ما بکنــد؛ چــه در انتشــار اوراق 
سکوک، چه انتشــار اوراقی که پشتوانه دارایی ها 

باشد.«

بهتــر اســت تولیــت غیرمتمرکز 
داشته باشیم

مدیر پروژه کاریزما با تأکید بر متولی گری رگولاتور 
عنوان کرد: »چند سال قبل یکسری »صندوق های 
ارزی« شــکل گرفــت کــه اغلــب آنهــا به مشــکل 
خوردنــد. یکــی از معضات اساســی این بــود که 
بانک مرکزی می گفت رگولاتــور این صندوق های 
ارزی بایــد خودم باشــم، چــون اینها نوعــی از پول 
به شــمار می روند. بازار ســرمایه هم می گفت من 
رگولاتور هستم، چون یک صندوق سرمایه گذاری 

به شمار می روم که در بازار معامله می کنم.«

کلید موفقیت مشتری 
در شناخت درست 
شخصیت مشتری 

است. وقتی شخصیت 
مشتریان را درست 
نشناسید، متوجه 
نمی شوید چطور به 
موفقیت می رسند
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تا پیش از همه گیری کرونا، عمده مدیران کسب وکارها و 
اداره ها دورکاری را قاتل و متضاد بهره وری می دانستند. 
از نگاه آنها هنگام دورکاری افراد وقتی در خانه هســتند 
بــا لبــاس و شــلوار راحتــی می نشــینند، تلویزیــون نــگاه 
می کننــد و به وظایف شــغلی خــود اهمیــت نمی دهند. 
پــس از همه گیــری کرونــا در جهــان و محدودیت هایــی 
که به همراه داشــت، تقریبــاً تمام جهان مجبور شــدند 
به نحوی بــه دورکاری متمایل شــوند و بــه پذیرش کامل 
و ترکیبی دورکاری تن بدهند. در همین ســه سال و نیم، 
مطالعاتــی از وضعیــت بهــره وری کارمنــدان در مواقــع 
دورکاری انجام و مشخص شد که این فرض اشتباه بود. 
برخی از مطالعات نشان داده اند که کار از خانه در واقع 
به متخصصــان اجازه می دهــد کارهای بیشــتری انجام 

دهند، نه کمتر.
البته در نظر داشــته باشــیم بهــره وری تنها یــک پارامتر 
محــدود از معیارهــای ارزیابــی اســت. در واقــع کمیــت 
کاری که افراد به  صورت روزانه انجام می دهند می تواند 

بــا کیفیــت آن بســیار متفــاوت باشــد. بررســی ها از ۲۴ 
میلیون مقاله علمی و حق ثبت اختراع، درباره دورکاری 
نشان می دهد که »نوآوری و بهره وری ایده ها و سنجش 
اینکه تا حد قابل  اجرا هستند یا تا چه میزان زمین  بازی 
را تغییر خواهند داد به پارامتر »صرف زمان و خروجی« 
وابسته نیست. هرچند این امر، یک موضوع کوتاه مدت 
اســت، امــا نــوآوری توانایــی یــک شــرکت را بــرای بقــا و 
شــکوفایی در یک اقتصــاد در حال تغییــر در طول زمان 

تعیین می کند.«
در این میان، هنوز بسیاری از مدیران معتقدند دورکاری 
باعــث از بیــن  رفتــن همــکاری و مانــع ایجــاد نــوآوری 
می شــود، امــا در حقیقت مطالعــات خوبی بــرای اثبات 
این اصل انجام نشده اســت؛ چراکه از عمر دورکاری در 
مقایســه بزرگ نهایــت چهار ســال می گــذرد و کاربردی 

شدن هر ایده به زمان بیشتری نیاز دارد.

 نوآوری در پی کدام شیوه پدید می آید؟

مجلــه نیچــر در مطالعــه ای جدیــد و گســترده، تأثیــر 
دورکاری بر نوآوری را مبتنی بر این فرضیه بررســی کرد: 
»درســت اســت کــه بــر اســاس مطالعــات دوران کرونــا 
مشــخص شــده کــه دورکاری روش نوینی بــرای افزایش 
بهــره وری ســازمانی اســت، امــا چندیــن دهه اســت که 
دانشــمندان و مخترعــان در فواصل طولانی بــا یکدیگر 
همکاری می کنند. بنابراین محققان دانشگاه آکسفورد 
و دانشــگاه پیتســبورگ، ۲۰ میلیــون مطالعــه علمــی و 
۴ میلیون درخواســت ثبت اختــراع را از سراســر جهان 
در نیم  قرن گذشــته انجام دادند. اما چه کســی ســابقه 
بهتــری در دســتیابی به پیشــرفت ها داشــت؛ تیم هایی 
که از راه دورکار می کردنــد یا تیم هایی که شــخصاً با هم 

همکاری می کردند؟
مطالعات نیچــر با بررســی ســبقه ایده ها نشــان داد که 
همکاری حضوری، پیشــرفت های بیشــتری نســبت به 
دورکاری ایجــاد کــرده و این یعنــی هرچه اعضــای تیم از 
یکدیگــر دورتر باشــند )حتی اگــر در یک منطقــه زمانی 

نگاهی به مطالعه مجله نیچر در خصوص دورکاری و تأثیر آن بر نوآوری افراد

دورکاری و دوری بشر از 
اتفاق های بزرگ

نتایج نظرسنجی »چندین« 
درباره معیارهای انتخاب 

شرکت ایده آل 

حقوق بالا و رشد 
مستمر، در صدر 

خواسته های 
کارجویان

نتایــج نظرســنجی معیارهــای انتخــاب 
همــکاری،  بــرای  ایــده آل  شــرکت 
توســط پلتفــرم »چندیــن« اعــام شــد و 
انگیــزه کارجویــان بــرای گزینش شــرکت 
دلخواه شــان مــورد بررســی قــرار گرفــت. 
»چندیــن« پلتفرمــی بــرای خلــق تجربه 
اشــتراک دیدگاه هاســت که نخستین بار 
در ســیزدهمین نمایشــگاه کار دانشــگاه 
شــریف و در غرفــه توســن معرفــی شــده 
اســت. پلتفــرم نظرســنجی چندیــن، 
جمع ســپاری  مزایــای  بــر  تأکیــد  بــا 
)Crowdsourcing(، دیدگاه های متنوع 
را در کنــار هــم قــرار داده و بــا مخاطبان به 
اشتراک می گذارد. رویکرد اصلی چندین، 
امکان مشــاهده نظرات گوناگــون در کنار 
یکدیگر است و به این ترتیب به کاربر برای 
پذیرش تنوع دیدگاه ها، گوناگونی سایق و 
درک واقع بینانه تر مسائل یاری می رساند 
تا به راه حل های کاربردی تری دســت پیدا 
کند. توسن امسال با پیام »دروازه ای برای 
کشــف تازه هایــی از تــو« در ســیزدهمین 
نمایشــگاه کار دانشــگاه صنعتی شریف 
حضور پیــدا کــرد و بازدیدکننــدگان غرفه 
توســن در نمایشــگاه کار، با مشــارکت در 
نظرسنجی پلتفرم »چندین«، دیدگاه های 
خود را درباره شــرکت ایــده آل بــرای کار با 
سایرین به اشتراک گذاشــتند. بر اساس 
نتایج نظرســنجی چندین در نمایشــگاه 
کار شــریف، مهم تریــن انگیــزه کارجویان 
برای همــکاری با شــرکت دلخواه شــان به 
ترتیب شامل حقوق بالا و مزایای مناسب 
)۲۷ درصد(، رشد و یادگیری مستمر )۲۶ 
درصــد(، فضــای دوســتانه و همدلانه )۱۷ 
درصد(، همکاران حرفــه ای و باتجربه )۱۳ 
درصد(، به کارگیری فناوری های به روز دنیا 
)۱۰ درصد( و سابقه و برند شناخته شده )۷ 

درصد( بوده است.

REVIEWبررسی
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باشــند(، شــانس کمتری بــرای تولیــد اثری پیشــگامانه 
دارند: »تیم هایــی که در همان شــهر واقع شــده اند، ۲۲ 
درصد بیشــتر از تیم هایی کــه چند صد مایل یا بیشــتر 
پراکنده شــده اند، الگوهای نوآورانه تولید می کنند و ۲۷ 
درصد بیشــتر احتمــال دارد کــه بینش های پیشــگامی 
در مقــالات علمی ایجــاد کننــد IRL WFH را یــک مایل 

شکست داد.«
کارل بندیکت فــری، اقتصاددان در آکســفورد و یکی از 
نویســندگان مقاله مذکور گفته اســت: »مــن نمی توانم 
بگویــم که همــه شــرکت ها بایــد به طــور کامــل در محل 
کار کننــد. امــا از منظــر تاش بــرای توســعه فناوری های 
نوآورانــه، احتمــالاً بایــد تا حــد امــکان در محــل حضور 

داشته باشید.«

 حضــور در محــل کار و خلــق 
ایده های جدیدتر

ســؤال بــزرگ ایــن اســت کــه چــرا مدیــران 
خواستار بازگشــت تمام وقت کارمندان شان 
به دفتر هستند. آنها اعتقاد دارند گفت وگو 
و تعامــل دربــاره کوچک ترین مســائل، افراد 
را به یکدیگر نزدیک و آنهــا را خاق می کند. 
مطالعــات فری نیــز به نوعــی این موضــوع را 
تأیید می کند: »فری و همکارانش به نوعی به 
داده های خود در مقالات علمــی نگاه کردند 
تا ببیننــد در مــورد مشــارکت های خاص هر 

همکار چه چیزی می توانند بیاموزند. در میان تیم هایی 
که به  صورت حضوری کار می کردند، بسیاری از همکاران 
در مراحل اولیه طرح تحقیق شــرکت کردند. در مقابل، 
در تیم هــای راه دور، همــکاران تثبیت شــده تر تمایــل 
داشــتند که ایده اصلــی را به تنهایی ارائه کنند. ســپس 
آنهــا وظایف فنــی مطالعــه را بــه همتایان کمتــر تثبیت 
شــده خود محول کردند. ظاهراً، داشــتن تعامات بهتر 

و مشــارکتی بیشــتر در مــورد 
تفکــر اولیــه و تصویــری بزرگ 
که همــه در اطراف آبســردکن 
جمــع شــده بودنــد، در واقــع 
تیم هــا را بــه دنبــال ایده هــای 

جدیدتر هدایت می کند.«

 پیــش از انتخــاب، 
کارمندان را به محل کار 

بازگردانید
یکی از تفاوت هــای دورکاری و 
حضور در محل کار این است 
کــه اگــر در لحظــه، ایــده ای به 

ذهن فرد خطور کند، به راحتی می تواند آن را با همکاران 
و مدیرانش در میــان بگذارد و نظــر و بازخــورد آنها را در 
همان لحظــه دریافت کنــد. اما در شــرایطی که صاحب 
ایده در حال دورکاری اســت، باید تلفن را بردارد، شماره 
را وارد کند و آیا فرد پاسخگو باشد یا نه؛ یا نیاز باشد که 
فرد برای مطرح کردن ایده خود ایمیل بفرســتد و در این 
نقطه است که احتمالاً فرد به خود زحمت نخواهد داد.

مقایسه نتیجه بررســی های بندیکت فری و مقاله هایی 
در بــاب تأثیــر دورکاری بــر نــوآوری بــه کســب وکار و 
ســازمان ها می گویــد که اگــر قصــد ســازماندهی مجدد 
سیاســت های ســازمانی خــود را داریــد در نظــر داشــته 
باشــید کــه فعالیــت دانشــمندان و مخترعــان بســیار 
متفاوت از کار یک کارمند اداری معمولی است و اینکه 
همکاری از راه دور در گذشته به نوآوری منجر نمی شده، 
به این معنی نیست که در آینده نیز کارساز نخواهد بود؛ 
چراکه در عصر دیجیتال ابزارهای همکاری از راه دور به 
طرز چشــمگیری بهبود یافته اند و بی شک در سال های 

آینده حتی بهتر خواهند شد.
بــه صاحبــان کســب وکار پیشــنهاد می شــود پیــش از 

پیاده سازی ساختار جدید در سازمان خود و حاکم کردن 
فرهنــگ دورکاری، کارمندان خــود را به دفتــر بازگردانند 
تا دریابنــد که کســب وکار آنهــا تا چه انــدازه بــه نوآوری 
در مقابــل پیشــرفت های تدریجــی متکی اســت و آیا با 
انقاب موفق می شــود یا با تکامل. فــری می گوید: »اگر 
شما یک بازیکن معتبر هستید که قباً محصولی تولید 
می  کردید، پــس از ســرمایه گذاری در فناوری هایی که از 
مقیاس و پیشــرفت های تدریجی پشــتیبانی می کنند، 

سود بیشتری خواهید داشت.«

 پیشنهادهایی برای اثربخشی دورکاری
بــرای تبدیــل دورکاری به رویکــرد اصلی ســازمان ها باید 
در نظــر داشــت حتــی در پیشــگام ترین شــرکت های 
فناوری محور، بخشی از شرکت که به  طور عمده نیروهای 
اجرایی یا کارگــران هســتند، درگیر خاقیت 
و نــوآوری نخواهند بود. در واقــع نقش هایی 
مانند حســابداری، منابع انســانی و فناوری 
اطاعــات بــرای حمایــت از نــوآوران حضــور 
دارند، نه برای ایجــاد نوآوری خــود؛ بنابراین 

آنها باید از خانه خوب کار کنند.
در واقع سازمان ها برای اجرای سیاست های 
جدید بایــد تیم هــا و عملکردهای آنهــا را در 
نظر بگیرنــد نــه اینکه با همــه یکســان رفتار 
کنند.بــرای شــرکت هایی کــه می خواهنــد به 
تمــام کارکنــان خــود اجــازه دورکاری دهنــد، 
مــواردی پیشــنهاد می شــود تــا مانــع ازدســت رفتن 
نوآوری شــوند. به  جای اینکه اجازه دهید رؤســای ارشد 
ایده هایــی برای اجــرا به زیردســتان خود ارائــه دهند، به 
دنبال راه هایی باشــید تا همــه را به مشــارکت در طوفان 
فکری تشــویق کنید، بــرای ایجاد یــک نســخه راه دور از 
آب ســردکن اداری. افــراد ممکــن اســت از بــه اشــتراک 
گذاشــتن افکار حــواس پــرت خــود در Zoom  خجالتی 
بکشند، اما شاید برخی از این 
ایده ها خاقانه باشــند. هدف 
این اســت کــه بهترین هــا را از 
هــر دو دنیــا بــه دســت آورید. 
صرفه جویی در هزینه و مزایای 
اســتخدام از راه دور و مزیــت 
نوآورانــه یک دفتــر حضوری و 
به طــور کلی ایجــاد این تعادل 
نه تنها بــرای مشــاغل فــردی، 
بلکــه بــرای همــه مــا حیاتــی 

است.

از  بشــر  خــروج   
ماتریکس ایده های خوب

پیشــرفت های آهســته و پیوســته همــان چیزهایــی 
هســتند کــه باعــث می شــود اقتصــاد مــا بــه  صــورت 
روزانــه در حال حرکــت باشــد. اما بــرای بهبــود معنادار 
اســتاندارد زندگی خود در طول زمان، هرازچندگاهی به 
اکتشافات پیشگامانه نیاز داریم. به همین دلیل است 
که اقتصاددانــان تا این حد روی فناوری وســواس دارند. 
بســیاری از آنهــا نگــران کاهــش اخیــر بهــره وری آمریکا 
هســتند. بدبینــان معتقدند که بشــریت به  ســادگی از 
ماتریکس ایده های خوب خارج شده است. اما مطالعه 
فری نشــان می دهد کــه افزایش دورکاری، بــا اینکه همه 
پیشرفت های فناوری های ارتباطی در چند دهه گذشته 
تســهیل شــده، ممکن اســت تــا حــدی مقصر رکــود در 

نوآوری های فناوری باشد.
 هرچــه از هم دورتر کار کنیم، از رســیدن بــه  اتفاق بزرگ 
بعــدی دورتــر می شــویم. همان طــور کــه فــری گفتــه، ما 
می توانیم کالســکه اســب را تا آنجا کــه بخواهیم بهبود 
دهیــم، امــا تــا زمانــی کــه خــودرو نســازیم، تحولــی در 

حمل ونقل شخصی ایجاد نمی کنیم.

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi
@gmail.com

ما می توانیم کالسکه 
اسب را تا آنجا که 

بخواهیم بهبود دهیم، 
اما تا زمانی که خودرو 
نسازیم، تحولی در 
حمل ونقل شخصی 

ایجاد نمی کنیم

ماهنامه اختصاصی مدیران 
فـنـاوری هـای مـالـی ایـــران
متمـرکــز بـر آنـهایـی کـه قــرار اسـت آیـنــــده 
کسب وکار های فناوری های مالی ایران را بسازند

در صورت تمایل به حضور در این ویژه نامه 
با واحد بازاریابی و تبلیغات تماس بگیرید.

a s r e t a r a k o n e s h . i r 44443966



نگاهی به وضعیت اینترنت و اپراتورهای آن در ترکیه

همسایه در رتبه پانزدهم

جمعیت دیجیتال
در دنیای امروز، اهمیت اینترنت و تأثیر آن بر زندگی مردم بر 
کسی پوشیده نیست. در عصر اطاعات، اینترنت به یکی از 
عناصر حیاتی زندگی بشر تبدیل شده و تقریباً تمام کارهای 
روزمره مردم با این فناوری گره خورده است. اینترنت نه فقط 
زیرساخت اصلی بسیاری از کسب وکارهاست بلکه در سطح 
کان تر می تــوان آن را بســتر اقتصــاد دیجیتال و بســیاری از 

روندهای نوآورانه و فناورانه جهانی دانست. 
با این  حال، برخی دولت ها ترجیح می دهند چشم خود را بر 
اهمیت و تأثیر اینترنت ببندند و آن را کنترل و محدود کنند. 
کشور ما، ایران هم متأســفانه یکی از این کشورها است و بر 
اســاس آخرین گزارشــی که اخیــراً از کیفیت اینترنــت ایران 
توسط انجمن تجارت الکترونیک منتشر شده، ایران در صدر 

کشورهای با بدترین کیفیت اینترنت قرار دارد.

 ترکیــه؛ مقصــد محبــوب نیروهای انســانی و 
کسب وکارهای ایرانی

کیفیــت بــد اینترنــت مشــکات کوتــاه، میــان و بلندمــدت 
بسیاری در پی دارد. یکی از این مشکات مهاجرت نیروهای 
متخصــص نــه فقط بــه اروپــا و امریــکا بلکــه به کشــورهای 

همســایه خودمان اســت. یکی از این کشــورهای همســایه 
کــه اســتارتاپ ها و نیروهــای متخصــص ایرانــی را بــه خــود 

جذب کرده، ترکیه است. درواقع، ترکیه به یک 
مقصــد نســبتاً محبــوب بــرای کســب وکارها و 
نیروهای انســانی ما تبدیل شده است. مسلماً 
کیفیــت اینترنــت ایــن کشــور را می تــوان یکــی 
از دلایلــی دانســت کــه به واســطه آن توانســته 
کســب وکارهای اینترنت محور ایرانی را به خود 

جذب  کند.
شــاید ترکیه بهترین کیفیت اینترنت را نداشته 
باشد؛ اما در مقایســه با ایران از وضعیت خیلی 
بهتری برخوردار اســت. ترکیه از نظر زیرساخت 

اینترنت و سرعت در سال های اخیر مســیری طولانی را طی 
کرده است. در سال ۲۰۲۳، ترکیه به میانگین سرعت اینترنت 
۳۳.۳۲ مگابیت بر ثانیه )مگابیت بر ثانیه( رسید که نسبت 
به سال های گذشته بهبود محسوب می شــود. دولت ترکیه 
در ســال های اخیــر تاش زیــادی در جهــت بهبــود اینترنت 
داشته و توانسته پیشرفت های قابل توجهی را در این زمینه 

تجربه کند.

 رتبــه پانزدهــم ترکیــه بــه لحــاظ شــاخص 
جمعیت دیجیتالی

ترکیه کشــوری با ۸۵ میلیون نفر جمعیت است 
که ۷۰ میلیون نفر آن به اینترنت دسترسی دارند. 
در واقع ترکیه رتبه پانزدهم را بین سایر کشورها در 
شاخص جمعیت دیجیتالی دارد و این جمعیت 
در حال افزایــش اســت. جالب اســت بدانید که 
اولین اتصــال اینترنتــی در ترکیــه در ســال ۱۹۹۳ 
برقرار شد. بر اساس نتایج یک نظرسنجی جهانی 
که استاتیستا در سال ۲۰۲۲ انجام داد، ۶۸ درصد 
از پاســخ دهندگان اظهار داشــتند که نمی توانند 

زندگی خود را بدون اینترنت تصور کنند.
 سهم خانوارهایی که در ترکیه اتصال اینترنت پهن باند دارند 
به طور مداوم افزایش یافته و در سال ۲۰۲۱ به ۹۲ درصد رسید. 
افزون بر این، ضریب نفوذ کاربران اینترنت تلفن همراه در این 
سال ها مدام افزایش یافته و تا سال ۲۰۲۱ به ۷۷ درصد رسیده 
است. این پیشرفت بر استفاده مردم ترکیه از اینترنت تأثیر 
گذاشته اســت. طبق یک نظرســنجی سراســری که در سال 
۲۰۲۲ انجام شد، تقریباً ۸۳ درصد از کاربران اینترنت به طور 

منظم آنایــن بوده اند. در ســال های اخیــر، جوانانی که در 
گروه سنی ۲۵ تا ۳۴ و ۱۶ تا ۲۴ سال قرار داشتند، فعال ترین 

گروه های جمعیت دیجیتال ترکیه بودند.
لازم به ذکر است که سرعت دانلود و آپلود اینترنت همراه 
 Mbps ۳۶.۱۰ و  Mbps در ترکیه به طور میانگین به ترتیب
۱۳.۶۰ اســت. ترکیه از لحاظ کیفیت اینترنت همراه رتبه 
۶۷ را در جهان دارد. همچنین تأخیر در اینترنت همراه این 
کشور ms ۲۳ است. سرعت دانلود و آپلود اینترنت ثابت 
در این کشور هم به طور میانگین به ترتیب Mbps ۳۹.۷۸و 
Mbps ۱۱.۸۳ است. رتبه ترکیه از لحاظ کیفیت اینترنت 
ثابــت در جهــان ۱۱۳ اســت. باید اشــاره کــرد کــه تأخیر در 

اینترنت ثابت آن ms ۸ برآورد شده است.

 ارائــه دهندگان خدمات اینترنتــی بزرگ در 
ترکیه

چندین اپراتــور اینترنــت در ترکیه بــرای اینترنــت همراه و 
ثابت وجود دارد. تورک سل سوپر آناین، تی اس۲ اسپیس، 
کوانتیــس، بیزینــس کام نتــورک، جــاک تــک، وان وب و 
اسپیس ایکس ارائه دهندگان اینترنت ماهواره ای در ترکیه 

هستند. 
از ارائه دهنــدگان اینترنــت پهــن بانــد هــم می تــوان بــه 
تورک تلکام، تورک سل ســوپر آناین و اطلس آناین اشاره 
کرد. جالب است بدانید در ترکیه اپراتورهایی وجود دارند 
که به کسب وکارها اینترنت پیشرفته ارائه می دهند؛ مثل 
بیستک، ایفس نت، تورک تلکام و تورک سل سوپر آناین. 
تورک تلکام، تورک سل سوپر آناین، اطلس آناین، نت سر 
و تی تی نت نیــز در ترکیه اینترنت خانگی فیبر نــوری ارائه 

می دهند. 
همچنیــن تورک تلــکام، تورک ســل ســوپرآناین، اطلــس 
آنایــن، آدانــت و اگنــت نیــز خدمــات اینترنت لیــزد لاین 
)Leased Line( بــرای کســب وکارها فراهــم می کننــد. 
اپراتورهای اینترنت خانگی نیز در ترکیه انت نت، بی نت، 
کمســت، کیلیم نت، تورک ســل ســوپر آناین، تورک ست 
کابلو، آرت نت، دی اچ ای، دوگان آناین و تی تی نت هستند. 
به عاوه ارائه دهنــدگان محلی ای نیز وجــود دارند که فقط 
بــه شــهر یــا منطقــه خاصــی در ترکیــه خدمــات اینترنت 
می دهنــد؛ مانند بیرنــت، دورورک نــت، تورک نــت و اورنج 
سرویس بیزینس ترکیه. تورک ســل، ودافون و تورک تلکام 
از اصلی تریــن ارائه دهنــدگان اینترنــت موبایــل در ترکیــه 
هســتند. درواقــع تورک تلــکام، تورک ســل ســوپر آناین و 
ودافون اصلی ترین اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت در ترکیه 

محسوب می شوند.
در مورد ســهم بــازار هــم باید اشــاره کرد کــه تی تــی نت بر 
اساس تعداد مشــترکان بیشــترین ســهم بازار را در میان 
ارائه دهندگان اینترنت در ترکیه دارد. سهم این اپراتور ۵۶.۶ 
درصد اســت و در ســه ماهه اول ســال ۲۰۲۳ پیشــروترین 
ارائه دهنــده اینترنــت در ترکیه بــوده اســت. در همین بازه 
زمانی سوپر آناین با ســهم ۱۵درصدی رتبه دوم را داشته 
اســت. پــس از آنهــا وودافــون، تــورک ســت و تورک نت به 

ترتیب در جایگاه های بعدی قرار می گیرند.
در میان اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت همراه نیز تورک سل 
بیشــترین ســهم را در بازار دارد. در ســه ماهــه اول ۲۰۲۳، 
تورک ســل بــه اپراتــور پیشــرو شــبکه تلفــن همــراه ترکیــه 
تبدیــل شــد. ایــن اپراتــور در ســه ماهه اول ۲۰۲۳ بیــش از 
۴۰ درصد بازار را در اختیار داشــت. در سه ماهه دوم سال 
۲۰۲۲، تورک ســل ۴۱.۳ درصــد، وودافــون ۳۰.۴ درصــد و 
تی تــی نــت موبایــل ۲۸.۳ درصــد ســهم بــازار را در اختیار 
داشــتند. در ادامه به معرفی برخی اپراتورهــا و تعرفه های 

آنها می پردازیم.

 تورک تلکام
تــورک تلــکام بزرگ تریــن ارائه دهنــده اینترنــت در ترکیــه 
است و عاوه بر خدمات اینترنت، خدمات تلفن و نمایش 
خانگی هم ارائه می دهد. این شرکت ارائه دهنده بسته های 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
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فناوری
T E C H N O L O G Y

ادامه از صفحه ۹

 مشکل اقتصاد ایران 
عدم احترام به حق مالکیت خصوصی است

DISCUSSبحث

شاه به جای آنکه سیستم ارباب رعیتی را تبدیل 
بــه سیســتم کارفرمــا و کارگــری همــراه بــا قانونــی 
درست کند که شامل بیمه، ساعت کار و ... شود، 
در اوایــل دهــه ۴۰ انقــاب ســفید را رقــم می زند. 
مهم ترین اصــل انقاب ســفید شــاه، اصاحات 
ارضی بود که طــی آن مالکیت زمیــن را از مالکین 
گرفتنــد و آن را بیــن رعیــت بــه اصطاح تقســیم 
کردند. ایــن شــروع تعــرض به مالکیــت افــراد در 
ایران بود. طی این ماجرا است که کشاورزی ایران 
تا پایــان دهــه ۴۰ نابــود می شــود، چــون رعیت ها 
نمی توانستند زمین هایی را که خرد شده بود، اداره 
کنند و دولت هم نمی توانست تجهیزات کشاورزی 
و سایر لوازم مورد نیاز را به آنها برساند. متأسفانه 
هنوز هم این افکار وجــود دارد. برای مثال مطلبی 
که مدتی پیش کیهان درباره اسنپ، دیجی کالا و ... 
منتشر کرد از همین جنس افکار نشأت می گیرد. 
این موضوع الان درباره شرکت های بزرگ خصولتی 
همچنان وجود دارد. هر دو سه سال یک بار مدیری 
را از یک جایی می آورند و می گذارند جایی که شاید 
خیلی بــا آن آشــنا نباشــد و ایــن مدیر چه بر ســر 

صنعت بیچاره می آورد؟

 شما در بخش صنفی هم فعال 
هستید، این فعالیت ها از چه زمانی آغاز 
شــده و در حــال حاضــر فکــر می کنیــد 
اولویت هــای فضــای صنفــی چه مــواردی 

هستند؟
 من از حدود ۲۵ سال پیش که سندیکای صنعت 
مخابرات ایران تأسیس شــد، عضو هیئت مدیره 
آن بــوده ام و حدود ۷-۸ ســال می شــود که رئيس 
هئیت مدیره این نهاد صنفی هســتم. اخیراً هم 
به پیشــنهاد دوســتان در انتخابات هيئت مدیره 
نظــام صنفــی رایانــه ای تهران شــرکت کــردم. این 
فعالیت ها بیشتر در جهت این تفکر بوده است 
که بتوانیــم وســعت عملــی ایجادکنیــم و کارمان 
در حــوزه ارتباطــات، فقط ارائــه اینترنــت، انتقال 
صدا یــا تصویر نباشــد بلکــه در حوزه هایی مانند 
هوشمندســازی صنایــع، اینترنــت اشــیا و ... نیز 
فعالیت کنیم. نظام صنفی نیز نیاز به تفکری دارد 
که براساس آن در بخش های مختلف توسعه یابد. 
برای مثال شما در نظام صنفی کمتر شرکت های 
فعــال در حــوزه  تجهیــزات پزشــکی، نفــت و گاز، 
خــودرو ... را می بینیــد، در صورتی کــه آنها هم در 
حوزه فناوری اطاعات کار می کننــد. باید فناوری 
اطاعات و اقتصاد دیجیتال را فراتــر از حوزه های 

سخت افزار و نرم افزار دید و آن را توسعه داد.

 اگــر بخواهیــد مقایســه کنید، 
راه اندازی کســب وکار در دهه شــصت که 
شما کار خود را آغاز کردید دشوارتر بود یا 

الان؟

مــن فکــر می کنــم شــرایط الان بــرای کار کــردن و 
کارآفرینی راحت تر اســت. در همین ۷-۸ ســال 
گذشــته هم شــاهد بوده ایــم که کســب وکارهای 
زیــادی در حوزه هــای مختلــف ماننــد ورزش، 
پوشــاک، مــواد غذایــی، گردشــگری و ... ایجــاد 
شــده اند و رشــد کرده انــد. بــرای مثــال در حــوزه 
گردشــگری دیگر لازم نیســت کســی حتماً یک 
هتل بزرگ داشته باشد تا مردم آن را ببینند بلکه 
یک فرد می تواند یک جای کوچک داشته باشد 
و از طریــق شــبکه های اجتماعی موارد وســیعی 
را حتــی بــرای خارجی هــا اطاع رســانی و بــه این 
شــکل جذب مشــتری کند. در ۱۰ ســال گذشته 
شــرایط اقتصادی دولت خوب نبوده است و این 
موضوع جنبه های خوب و بــد دارد. جنبه بد آن 
این اســت که فقر به وجود آمده اســت اما از این 
بابت خوب است که دولت ضعیف شده و دیگر 
توان چرخاندن اقتصاد را کمتر دارد. برای همین 
اســت که می بینید قیمــت ارز ظرف مــدت زمان 
کوتاه چند برابر می شــود. ضعیف شــدن دولت 
به بخــش خصوصی ایــن فرصــت را می دهد که 
فعالیت خــود را توســعه دهد. از ســویی اقتصاد 
دیجیتال ورای حاکمیت است و این نکته مثبت 
آن است. قباً ما هر کاری که می خواستیم انجام 
دهیم، می بایست قبلش مجوز تهیه می کردیم 
اما الان خیلی از کسب وکارها می توانند فعالیت 
خود را بدون مجوز آغاز کنند و بعداً که رشد کردند 
برای ادامه فعالیت خود مجوز بگیرند. هرچند که 
در این میــان آزار و اذیت هایی هم وجــود دارد اما 
امکانی که شبکه های اجتماعی برای کسب وکارها 
فراهم کرده خیلی خوب است. دیگر لازم نیست 
برای راه انــدازی یک کســب وکار جایی را داشــته 
باشید و ســردر آن یک تابلو بزنید که اینجا فان 

کسب وکار است. 

 نقــش دولــت در ایــن میــان 
چیست؟

دولت باید در حد قانون گذاری نقش داشته باشد 
نه اینکه کارخانه کفش، بیسکوئیت و ... را اداره 
کند. الان چرا در بخش های مخابرات، بانک و ... 
مسئله داریم؟ راه  حل این مشــکات این است 
که باید برگردیم به اینکه همه مالکیت ها دست 
بخــش خصوصی باشــد و یــک دولت باشــد که 
روی وجاهــت ملی و بین المللی کشــور کار کند و 
قانون گذاری داخلــی را انجام دهد. می گویند کل 
دولت آلمــان ۳۰۰ هزار نفر اســت امــا کل دولت 
ما چنــد نفر اســت یا بهتر اســت بپرســیم چند 
میلیون نفر است؟ در حال حاضر دولت در همه 
زمینه هــا مانند خــوراک مرغ، قیمــت تخم مرغ، 
تعرفه اینترنت و ... نقش دارد. این همان دولتی 
اســت که مهارت و دانش کافی ندارد اما در همه 

امور مختلف مداخله می کند. 

اینترنتــی مختلفی بــرای کاربــران خانگی و تجاری اســت؛ 
اینترنت فیبر نــوری، اینترنت ADSL و اینترنــت VDSL از 

جمله این خدمات است. 
تعرفه های ایــن اپراتور بســته بــه نــوع پرداخــت، اینترنت 
خانگــی یا موبایــل، حجــم و ســرعت بســته های اینترنتی 
متفاوت هستند. باید خاطر نشان کرد که متوسط هزینه 
هر کاربر )ARPU( برای خدمات تلفن همراه تورک تلکام در 
ترکیه از ۲۴ لیر ترکیه در ســه ماهه اول ســال ۲۰۱۶ به بیش 
از ۸۶ لیر ترکیه در سه ماهه دوم ســال ۲۰۲۳ افزایش یافته 
است. همچنین تورک تلکام بهترین پوشش اینترنتی را در 

سراسر ترکیه ارائه می دهد.
 

 تورک سل سوپرآنلاین
ســوپر آنایــن یکــی از زیرمجموعه های تورک تلکام اســت 
و خدمــات اینترنت، تلفــن و تلویزیــون ارائه می دهــد. این 
شرکت بسته های اینترنتی مختلفی از جمله اینترنت فیبر 
نوری، اینترنت VDSL و اینترنت ADSL نیز ارائه می دهد. 
ســوپر آناین بســته های متنوعی بــرای نیازهــای مختلف 
فراهم کرده اســت؛ از جمله بســته کودکان، بسته مکالمه 
با خارج از کشور، بسته اشتراک شبکه های استریم و ... . 

جالب اســت بدانید در ســه ماهه اول ۲۰۱۹ تا ســه ماهه 

اول ۲۰۲۳، تورک سل به اپراتور پیشرو شبکه تلفن همراه 
ترکیه تبدیل شــد و بیش از ۴۰ درصد از سهم بازار را در 

هر سه ماهه اول ۲۰۲۳ در اختیار گرفت. 
همچنین باید اشــاره کــرد که از نظــر کاربران تورک ســل 
بهترین کیفیت تماشــای اســتریم، بهترین ســرعت در 
بازی های آناین، بهترین کیفیت صدا، بهترین سرعت 
دانلــود و بهترین ســرعت آپلــود را از طریق تلفــن همراه 

میان دیگر اپراتورها دارد.

 وودافون
وودافون ترکیه یک شــرکت مخابراتی است که خدمات 
تلفــن همــراه و تلفن ثابــت از جملــه خدمــات اینترنت، 
تلفن و تلویزیــون ارائه می دهد. این شــرکت بســته های 
اینترنتی مختلفی از جمله اینترنت فیبر نوری، اینترنت 
ADSL و اینترنــت VDSL بــه مشــترکان خــود ارائــه 
می دهــد. وودافون ترکیــه که بخشــی از وودافــون گروپ 
است که به عنوان یکی از ارائه دهندگان ارتباطات فناوری 
پیشــرو در جهان فعالیت می کند. وودافــون ترکیه یکی 
از بزرگ ترین ســرمایه گذاران خارجی ترکیه اســت که تا 
کنون بالغ بر ۲۴ میلیارد لیر در این کشور سرمایه گذاری 

کرده است.

تورک تلکام

تعرفه مزایای بستهثابت/همراهحجم بسته

همراه۱۰ گیگ ماهانه برای یک سال
۲۵۰ پیامک/ ۱۰۰۰ دقیقه 

مکالمه 
۲۲۵ لیر

۲۰ گیگ ماهانه برای یک 
سال

۳۴۰ لیر۱۰ گیگ ماهانه برای یک سالهمراه

نامحدود برای سه ماه 
)۵۰۰Mbps(

ثابت
اینترنت فیبر نوری نامحدود 

و اشتراک ۳ ماه یوتیوب
۳۶۵ لیر برای سه ماه اول- 
۷۴۹ لیر برای ۹ ماه بعدی

نامحدود برای سه ماه 
)۱۰۰۰Mbps(

ثابت
اینترنت فیبر نوری نامحدود 

و اشتراک ۳ ماه یوتیوب
۵۱۹ لیر برای سه ماه اول- ۸۹۹ 

لیر برای ۹ ماه بعدی

تورک سل سوپرآنلاین

تعرفه مزایای بستهثابت/همراهحجم بسته

همراه۱۰ گیگ یک ماهه
۷۵۰ دقیقه مکالمه / ۱۰۰۰ 
پیامک که ماهانه تمدید 

می شود
۱۳۰ لیر

۹ گیگ اینترنت / ۶ گیگ 
سوشال مدیا یک ماهه

همراه
۷۵۰ دقیقه مکالمه / ۲۵۰ 

پیامک
۱۹۵ لیر

۱۸۰ لیرهمراه۵ گیگ سه هفته ای

۱۰ گیگ اینترنت کودک یک 
ماهه

همراه
۲ گیگ سوشال مدیا/ ۵۰۰ 
دقیقه مکالمه/۱۰۰۰ پیامک

۱۷۰ لیر

وودافون 

تعرفه مزایای بستهثابت/همراهحجم بسته

همراه۱۰۰ گیگ ۳ ماهه
۵۰۰۰ دقیقه مکالمه / ۱۰۰۰ 

پیامک
۶۷۵ لیر

۱۲ گیگ بسته نوجوان یک 
ماهه

همراه

واتساپ نامحدود/۱۰ 
گیگ هدیه برای سوشال 
مدیا و بازی/ ۷۵۰ دقیقه 

مکالمه/۲۵۰ پیامک 

۲۰۵ لیر

نامحدود یک ساله 
)۵۰۰Mbps(

۶۶۶ لیرثابت/ فیبر نوری

نامحدود یک ساله 
)۱۰۰Mbps(

DSL /۴۴۴ لیرثابت



هر ک�ا�ی روزی خوانده خواهد شد...

ما در مجموعـه راه کار در ســال هـای اخـیر بـیش از ۱۵۰ 
عنوان کتاب مرتبط با اقتصاد و اكـوسیستم نـوآوری را 
از طـریق انـتـشـارات راه پرداخـت منـتـشــر و در اخــتیار 
علاقمندان و فعالان کسب وکار قرار داده ایم؛ کتاب هایی 
که با همراهی برخی از کسب وکارهـای این اكوسیستم 
بـخشـی از تلـاش راه کار برای ترویج فرهنـگ و گفتمـان 
نـوآوری و کارآفرینی و البته تـوسعــه مـفاهیم جـدیـد 

فناوری بوده است.

نوآوری  اكوسیستم  در  فعال  مجموعه های  و  شرکت ها  از  بسیاری  اینکه  به  توجه  با 
در ماه های آخر سال دغدغه آماده سازی هدایای نوروزی خود را دارند می خواستیم 
از  هم  را  کتاب   دادن  هدیه  گزینه  صلاحدید،  صورت  در  که  کنیم  درخواست  شما  از 

نظر دور ندارید.

شما می توانید از بین ۳۶ عنوان کتاب پرفروش انتشارات راه پرداخت در سال های 
اخیر یک عنوان را مشخص کنید تا چاپ جدید آن با درج لوگوی کسب وکار شما روی 
جـلد آن و یادداشت شما در ابتدای کــتاب تجدید چـاپ و در اخــتیار شما قرار بگیرد.

متغیرهای  برخی  و  کاغذ  و  صفحات  تعداد  به  بسته  کتاب  هر  اسپانسرشیپ  هزینه 
دیگر بین ۷۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان در تیراژ ۵۰۰ نسخه است. در صورت تمایل برای 

ارائه توضیحات و جزئیات بیشتر  با ما در تماس باشید.

پیشاپیش  شـد  خواهیـد  نـوآوری  و  کـارآفرینی  ادبیـات  و  فرهنـگ  حــامی  اینـکه  از 
قدردانیم.

راه ارتباطی: ۰۹۳۷۴۹۹۰۶۱۰ - ۴۴۴۴۳۹۶۶

 
۱۴۰۳


